
رئیس کل سازمان نظام پرستاری گفت ضمن تاکید 
بر اینکه کمبود شدید پرستار در کشور واضح و مبرهن 
است، گفت: واقعیت این اســت که با پدیده ای به نام 
بیکاری پرستاران مواجه نیستیم و اکنون درخواستی 

برای اشتغال در کشور نداریم.

به گزارش ایســنا، دکتر احمد نجاتیان در نشســت 
هم اندیشی تخصصی موضوعات پرستاری که با حضور 
اعضای بورد پرستاری، رئیس سازمان نظام پرستاری، 
روسای انجمن های علمی پرستاری، مدیران پرستاری 
دانشگاه های علوم پزشکی خراسان و تعدادی از اعضای 

جوان هیات علمی دانشگاه های علوم پزشکی برگزار 
شد، گفت: سازمان نظام پرستاری برکتی بود که جرقه 
ایجاد آن از دانشگاه زده شد و اساتید، آن را پیگیری و 
پرستاران بالینی از آن حمایت کردند و شجره طیبه 

سازمان نظام پرستاری ایجاد شد.

معاون امور آموزشی سازمان نهضت سوادآموزی کشورگفت: ۱۰ استان کشور به 
صورت پایلوت برای اجرای طرح »روستای باسواد« انتخاب و طرح مذکور در آن ها 

ابلاغ و به سمت اجرایی شدن پیش می رود.
غلامرضا بروجی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در راستای طرح های تحولی 
سازمان نهضت سوادآموزی برای شتاب بخشی به بحث سوادآموزی در کشور 
تصمیم گرفته شده ۱۰ استان کشور به صورت پایلوت انتخاب و طرح روستای 
باسواد در آن ها ابلاغ و به ســمت اجرایی شدن پیش رود گفت: بر اساس قانون، 
شورای پشتیبانی سواد که در هر اســتان به ریاست استاندار تشکیل می شود، 
اعضای همه دستگاه های موثر در انجام کار حضور دارند که مدیرکل آموزش و 
پرورش استان به عنوان دبیر جلسه است و طرح توسط فرمانداران به بخشداران 

و سپس به دهیاران ابلاغ می شود.
وی با بیان اینکه مسئول اجرای طرح »روستای باســواد« دهیار هر روستایی 
تلقی می شود افزود: دهیار روستا باید از ظرفیتی که روستا برعهده اش گذاشته از 
شورای اسلامی، معلمان و مدیران حاضر در روستا، معتمدان محل و افراد با نفوذ 
استفاده و احصاء کند تا از افرادی که در روستا بی سواد یا کم سواد هستند یک 
بانک اطلاعاتی ایجاد شود و معاونان در ادارات کل آموزش و پرورش در بحث سواد 

آموزی آمار را تحویل و در سامانه سواد آموزی ثبت کنند.
معاون امور آموزشی ســازمان نهضت سوادآموزی کشــور با بیان اینکه اصل 
محوریت کار دهیار اســت که باید مرتب گزارش را به بخشدار و بخشدار هم به 
صورت سلســله مراتب به فرماندار و فرماندار هم به استاندار که رئیس شورای 
پشتیبانی سواد استان اســت ابلاغ کند و با ادارات کل آموزش و پرورش تعامل 
داشته باشند تا رصد انجام شود ادامه داد: اولین کار این است که با رویکرد مسئله 
 محوری دلیل بی سوادی افراد بررسی و به حل مسئله از جهت فرهنگی، اقتصادی 

و... پرداخته شود.

کمبود شدید پرستار در کشور واضح و مبرهن است اجرای طرح روستای باسواد در ۱۰ استان
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سرمقاله
توسعه اقتصادی 
با فناوری اطلاعات

ممکن اســت چالش هایی 
در حوزه دیجیتالی شــدن 
اقتصــاد وجــود داشــته 
باشــد اما باید بــا نگاهی 
 عادلانه اظهــار داشــت. در توســعه دیجیتال 
می تــوان با اتکاء بــه توانمندی هــای داخلی و 
شرکت های فعال داخلی دراین زمینه و همچنین 
نخبگان فراوان در این حوزه، دســتیابی به سهم 
 ۱۵درصد اقتصــاد دیجیتال از تولیــد ناخالص 
ملی را کلید زد. اگرچه ما سال هاست شاهد مباحثی 
مانند تحریم ها هستیم، اما هر دولتی که روی کار 
می آید می تواند روی فضای مجازی سرمایه گذاری 

کند و آن را جلو ببرد...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3

صفحه۲

معرفی وزرای پیشنهادی کابینه چهاردهم
قالیباف: جلسات کمیسیون ها برای بررسی برنامه وزرا تشکیل می شود

فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله اي 
شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای، به شــرح جدول زیر را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید. 

شماره سامانه تدارکات الکترونیکی دولتمبلغ تضمین )ریال ( شماره مناقصه موضوعردیف

۱
خرید لوله پلی اتیلن تک  جداره آب شــرب در 

2۰۰3۰۰۱434۰۰۰۱32 ۱737.2۵۰.۰۰۰.۰۰۰ – 2 - 4۰3قطر های مختلف جهت مناطق استان اصفهان

2- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس:www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ ۱4۰3/۰۵/2۰می باشد.

تاریخروزساعتعنوان

۱4۰3/۰۵/24چهار شنبه ۱3:۰۰مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

۱4۰3/۰6/۰۵دو شنبه۱3:۰۰مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

۱4۰3/۰6/۰6سه شنبه8:۰۰زمان بازگشائی پاکتها
3- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف:

3-۱- آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معاملات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، تلفن:8-3668۰۰3۰-۰3۱،  اتاق )292( 
4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

4-۱- مرکز تماس:۱4۵6
4-2- دفتر ثبت نام:88969737 و 8۵۱93768

۵- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش ثبت نام / پروفایل / تامین کننده / مناقصه گر موجود است.
روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

آگهي مناقصه عمومی 
اداره کل نوسازي ،توسعه و تجهیز مدارس استان البرز در نظردارد به استناد قانون برگزاري مناقصات و آئین نامه  هاي 
اجرایي آن ، مناقصات عمومي ذیل با مشخصات مندرج در اسناد مناقصه را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید، بدین منظور از کلیه اشــخاص حقوقی واجد شرایط که صلاحیت و سوابق اجرایی و تخصصی 
موضوع را دارا می باشند دعوت می نماید  جهت کلیه مراحل برگزاری مناقصه به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )ستاد ایران( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند . تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ  ۱۴۰3/۰۵/۲3 می باشد .
آخرین مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه :  ساعت ۱3 مورخ ۱۴۰3/۰۵/۲7

آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهاد  :  ساعت ۱3 مورخ ۱۴۰3/۰۶/۰۱
گشایش پاکات ارزیابی کیفی  : ساعت 8  مورخ  ۱۴۰3/۰۶/۱۱ 

مبلغ تضمین شرکت در 
فرآیند ارجاع کار )ریال( مبلغ برآورد  )ریال( محل تامین اعتبار شماره مناقصه نوع قرارداد محل اجرا عنوان پروژه

ف
ردی

39/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 78۵/۵6۰/۰۵۵/672
پرداخت تمام یا بخشی از مبلغ مناقصه بصورت 
اسناد خزانه اسلامی خواهد بود با عنوان طرح ملی 

و استانی به شماره طرح ۱8۰۱۰۱۱۰۰4 
۱4۰3/۱9 فهرستی ناحیه 3 کرج تکمیل مدرســه 24 

کلاسه سبز   ۱

7/6۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ۱۵۱/938/72۵/۱8۰

پرداخت تمام یا بخشی از مبلغ مناقصه بصورت 
اسناد خزانه اســلامی خواهد بود با عنوان طرح 
تکمیل فضاهای آموزشــی ۵۰ درصد توســط 

خیرین به شماره طرح ۱7۰3۰6۵۰۰۱
۱4۰3/2۰ زیر بنایی ساوجبلاغ

تکمیل مدرسه 9 کلاسه 
زنده یاد مهندس حسین 

زمانی فروشانی 
2

مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار : مطابق مبلغ ذکر شده فوق که به صورت اصل فیش واریز وجه نقد به حساب سپرده بانکی 
اداره کل، ضمانتنامه بانکی به نفع کارفرما ، اوراق مشارکت بي نام و یا یکی از صورتهاي  مشروحه  براساس بخشنامه شماره ۱۲3۴۰۲/ت 
۵۰۶۵9 ه تاریخ ۰9/۲۲/ 9۴ تصویب نامه هیئت وزیران است که باید همراه با اسناد مناقصه ضمن بارگذاري در سامانه درپاکت ))الف(( 

بصورت فیزیکی به دستگاه مناقصه گزار تسلیم شود.
شرایط شرکت در مناقصه:

۱- درج آگهی جهت اطلاع بوده و هیچگونه تعهدی را برای دستگاه مناقصه گزار ایجاد نمی کند و همچنین کارفرما مختار به لغو یا تمدید 
مناقصات می باشد.

۲- سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.
3-در صورت برنده شدن هر شرکت در بیش از یك ردیف پروژه، کارفرما مختار است به هر شرکت یك یا چند پروژه از پروژه های برنده 

شده را ارجاع نماید. ۴- این آگهی در سایت پایگاه ملی مناقصات به نشانی http://iets.mporg.ir قابل رویت می باشد.
اطلاعات تماس اداره کل نوسازی، توسعه وتجهیزمدارس استان البرز جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه 

پاکتهای الف :
آدرس: کرج ،عظیمیه،  میدان استقلال-بلوار اقاقیا ، میدان بعثت به سمت جاده چالوس-خیابان ارکیده – جنب اداره آموزش و پرورش 

ناحیه یك کرج کدپستی : 7۴۱۱۵-3۱۵۵9 
شناسه آگهی ۱7۶۶۲77

اداره کل نوسازي ،توسعه و تجهیز مدارس استان البرز

)نوبت دوم(
آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای

 شــرکت پترو پایــدار ایرانیــان در نظر دارد 
خرید سیم و کابل پروژه پالایشگاه گاز بیدبلند 
خلیج فارس را از طریق برگزاری مناقصه عمومی 
یك مرحله ای به متقاضیان واجدشرایط واگذار 

نماید. لذا از کلیه متقاضیان ذیصلاح که دارای سابقه مرتبط می باشند 
دعوت می گردد تا در صورت تمایل با مراجعه به آدرس ذیل نسبت به 

خرید اسناد مناقصه اقدام نمایند.
* تاریخ و مدت فروش اسناد مناقصه:

از تاریخ چاپ آگهی به مدت پنج روز کاری در ساعات اداری
* محل دریافت )خرید( و عودت اسناد مناقصه:

 تهران، شهرک غرب، بلوار دادمان، خیابان شفق، ساختمان توحید، 
طبقه ششم، دبیرخانه کمیسیون معاملات

 تلفن: 9- 88۵7۶۴۰۱ داخلی ۱8۴۲ و ۱8۴۰ و ۱8۴۵
* هزینه خرید اسناد مناقصه:

هزینه خرید اســناد ۲.۰۰۰.۰۰۰ ریال است که متقاضیان واجدشرایط 
می بایست به شماره حساب 98۱۰9۰98۰۶ به نام آن شرکت نزد بانك 
ملت شعبه مسجد جامع شهرک قدس کد شعبه ۶۵۶۵۶ )قابل پرداخت 
در تمامی شعب بانك ملت( واریز و اصل فیش مربوطه را جهت دریافت 

اسناد مناقصه به دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت ارائه نمایند.
* مبلغ تضمین بانکی شرکت در مناقصه:

 3.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )سه میلیارد ریال(
* هزینه درج آگهی در روزنامه کثیرالانتشار به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت پترو پایدار ایرانیان
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اقتصاد2
ایران

نرخ رشــد نقدینگی به ۲۴.۶ 
درصد کاهش یافت

معاون وزیر اقتصاد گفت:  نرخ رشــد نقدینگی از 
بالای ۴۰ درصــد به ۲۴.۶ درصــد کاهش یافت 
همچنین ضریب جینی هم به عدد ۳۶ صدم واحد 
رسیده است. علی روحانی معاون سیاست گذاری 
اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی در برنامه میز 
اقتصاد گفت: خداروشکر رشد اقتصادی در دولت 
ســیزدهم در خیلی موارد بهتر از دولت دوازدهم 
بود به طوری که رشــد نفت و صنعت و معدن هم 
به خوبی نمایانگر رشد بالایی بوده است، همچنین 
سرمایه گذاری در بخش های مختلف هم مثبت 

اعلام شده است.
او افزود: دولت ســیزدهم توانست میانگین رشد 
تولید ناخالص داخلی را پس از حدود ۱۶ ســال 
به بالای ۴ درصد بازگرداند و رقم ۴.۵ درصد را به 
ثبت برساند، دولت آیت الله رئیسی به دور از هیاهو 
تلاش کرد با برقراری ثبات در اقتصاد و حمایت از 
بخش تولید و تزریق هدفمند منابع، قطار اقتصاد را 
به ریل درست خود بازگرداند. نتیجه این تلاش ها 
را می توان در افزایش رشد شاخص های اقتصادی 
در دولت سیزدهم )شش ماه دوم ۱۴۰۰ تا پایان 
سال ۱۴۰۲( مشــاهده کرد که توانست میانگین 
رشد تولید ناخالص داخلی به قیمت پایه را پس از 
حدود ۱۶ سال به بالای ۴ درصد بازگرداند و رقم ۴.۵ 

درصد را به ثبت برساند.
روحانی بیان کرد: در دولت گذشــته تمامی آمار 
ادارات و وزارت خانه ها محرمانه بود ولی در دولت 
سیزدهم این آمار شفاف شــد، عملکرد در رشد 
اقتصادی نسبت به دوره های گذشته خیلی مطلوب 
گزارش شد، همچنین خط فقر در دولت دوازدهم با 

دولت سیزدهم قابل مقایسه نیست.
روحانی اضافه کرد: نرخ رشــد نقدینگی از بالای 
۴۰ درصد به ۲۴.۶ درصد کاهش یافت گرچه در 
خرداد ماه به ۲۶.۸ درصد رسیده است همچنین 
رشد اقتصادی از منفی ۴ درصد دولت دوازدهم به 
۵.۵ درصد در دولت سیزدهم رسید، تجربه نشان 
داده در هر دوره حمایت نقدی باعث عوامل رشد 

اقتصادی شده است.
معاون وزیر اقتصاد بیان کــرد: ضریب جینی که 
بیانگر اختلاف طبقاتی اســت، به ۳۶ صدم واحد 
رسیده است و نرخ رشد اقتصادی در ایران از رقم 
۳.۲ درصد مورد انتظار صندوق بین المللی پول به 

۴.۷ درصد در عمل رسید. 
او گفت:در حوزه بانک هــم در دهه نود با ناترازی 
در شبکه بانکی مواجه بودیم همچنین ۲۷۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش سرمایه بانک های دولتی 
انجام شد، افزایش ســرمایه در بانک های تحت 
مدیریت وزارت اقتصاد طی هشــت سال دولت 
یازدهــم و دوازدهم ۲۰۱ هزار میلیــارد تومان و 
طی سه سال و نیم دولت سیزدهم برابر ۲۷۵ هزار 

میلیارد تومان است.

۱۹۳ همت گندم  از کشاورزان 
خریداری شد

تهران- ایرنا- مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی 
ایــران از خریــد ۱۱ میلیون تن گنــدم داخلی از 
کشــاورزان ۳۱ استان کشــور به ارزش ۱۹۳ هزار 
میلیارد تومان خبر داد و گفت: میزان خرید گندم 
در سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با ۱۷ درصد رشد، بیش از ۱.۵ میلیون تن افزایش 
داشته است. به گزارش ایرنا از شرکت بازرگانی دولتی 
ایران، »سید سعید راد« افزود: تاکنون خرید گندم 
از کشــاورزان در هر یک از استان های خوزستان، 
گلستان و کردستان از مرز یک میلیون تن و خرید 
گندم از کشاورزان در هر یک از پنج استان فارس، 
کرمانشاه، همدان، آذربایجان غربی و خراسان رضوی 

از مرز نیم میلیون تن عبور کرده است.
وی گفــت: در ۲۲ اســتان کشــور، خرید گندم 
نسبت به سال گذشته روند صعودی داشته است. 
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران خاطرنشان 
کرد: ۲ استان گلستان و اصفهان با ۱۰۰ درصد رشد 
و استان های خراسان شمالی، مرکزی و همدان با 
بیش از ۷۰ درصد رشد، بیشترین افزایش خرید 

گندم را داشته اند.
وی ادامه داد: پس از این پنج اســتان، در ۶ استان 
اردبیل، چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، 
زنجان، آذربایجان شرقی و خراسان جنوبی، خرید 
گندم بین ۳۰ تا ۵۰ درصد داشته است. راد، ارزش 
خرید گندم از کشاورزان را ۱۹۳ هزار میلیارد تومان 
در سال جاری که ۵۲ هزار میلیارد تومان بیشتر از 
مدت مشابه سال گذشته اســت. وی اضافه کرد: 
از این میــزان، بیش از ۹۴ هــزار میلیارد تومان و 
به عبارتی ۴۹ درصد از مطالبــات گندمکاران از 
سوی دولت به حساب ایشان واریز شده و پرداخت 
باقی مانده مطالبــات گندمکاران نیز در دســت 

پیگیری و اقدام است.

خبر

پیش فروش رسمی بلیت 
پرواز های اربعیــن از فردا 
۲۰ مــرداد ماه از ســوی 
شــرکت های هواپیمایی 
آغاز می شود. از۲۰ مرداد 
ماه پیش فروش بلیت پروازهای اربعین از ســوی 
تمامی شــرکت های هواپیمایی آغاز می شود. این 
در حالی است که مقرر شده بود پیش فروش بلیت 
پروازهای اربعین از ۱۳ مرداد ماه  آغاز شود، اما این 
پیش فروش تنها از طریق چند شرکت هواپیمایی 
انجام شد و فروش به مرور و تدریجی صورت گرفت  
که همین امر باعث اعتراض و گله مندی تعداد زیادی 
از زائران و مسافرانی که قصد داشتند از طریق هوایی 

به اربعین بروند شد.

انجام پروازهای از ۲۱ فرودگاه کشور
محمد محمدی بخش رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشوری در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، با 
بیان اینکه  فروش بلیت پروازهای اربعین از سوی 
۲۱ شــرکت  هواپیمایی از فردا ۲۰ مرداد ماه آغاز 
خواهد شد گفت: پروازهای اربعین به مقصد نجف و 
بغداد از سوی ۲۱ شرکت هواپیمایی آغاز می شود و 
این فروش به صورت تدریجی و پلکانی خواهد بود تا 
زائران بتوانند برای بازه زمانی ۲۴ مرداد تا ۹ شهریور 

به راحتی اقدام به خرید  بلیت کنند.
وی با بیان اینکه تمامی شــرکت های هواپیمایی 
حق دارند تنها با نرخ مصوب اقدام به فروش بلیت 
کنند،گفت: مــردم در اربعین بــه هیچ وجه بدون 
بلیت وارد فرودگاه های کشــور و به ویژه فرودگاه 
نجف نشــوند و حتما برای ایام اربعین زائران بلیت 
رفت و برگشت خریداری کنند مگر اینکه بخواهند 
از شقوق دیگر حمل و نقل اســتفاده کنند. رئیس 
سازمان هواپیمایی ادامه داد: ایرلاین ها و مسئولان 

فرودگاهی سعی کنند که ایستایی زائران اربعینی 
به حداقل ممکن برسد.

محمدی بخش با بیان اینکــه ۸۰ درصد پروازها به 
نجف و ۲۰ درصد پروازها به فرودگاه بغداد اســت، 
افزود: امســال پروازها از مبدا ایران از ۲۶ فرودگاه  
انجام می شود و به شــرکت های هواپیمایی عراقی 
اعلام کردیم که بدون محدودیت می توانند از این 

ظرفیت استفاده کنند.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به اینکه 
پروازهای اربعین امسال از ۲۶ فرودگاه کشور آغاز 
می شود، گفت: برای ایجاد سهولت زائران ۵ فرودگاه 
دیگر نسبت به سال گذشته افزایش یافت. معاون 
راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: با توجه به آمار، 
پروازهای اربعین نسبت به سال گذشته رشد داشته 
و چندین پرواز نیز در قالب پروازهای فوق العاده به 

تعداد پروازها اضافه خواهد شد.
محمدی بخش افزود: نرخ مصوب بلیت پروازهای 

اربعین از برخی مقاصد کشور ۱۰ میلیون تومان و 
از برخی فرودگاه های دیگر ۱۲ میلیون تومان است 
که ۶ میلیون مبلغ دریافتــی از زائرین به فرودگاه 
نجف برای هزینه های فرودگاه پرداخت می شــود. 
همچنین یکی از دغدغه های اصلی شــرکت های 
هوایی تأمین ارز پرداختی است که فرودگاه میزبان 

به جز پرداخت نقدی، روش دیگری را نمی پذیرد.

۴۰۰ هزار صندلی برای پروازهای اربعین 
امسال 

براســاس این گزارش همچنین مقصود اســعدی 
ســامانی دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی در 
گفت وگو با باشگاه خبرنگاران  جوان، با بیان اینکه 
امسال ظرفیت صندلی پروازها را افزایش داده ایم 
گفت: پیش بینی می کنیم امســال ظرفیت مسافر 
در ایام اربعین نســبت به سال گذشــته افزایش 

داشته باشد.

وی ادامه داد: برای امسال حدود ۴۰۰ هزار صندلی 
پرواز در نظر گرفته شــده که پیش بینی می شود 
نسبت به سال گذشته افزایش ۳۰ درصدی داشته 
اســت. ســامانی بیان کرد: عرضه بلیت پروازهای 
اربعین برای بازه زمانی ۲۴ مرداد تا ۹ شهریور ماه 
است که شرکت های هواپیمایی موظف هستند به 
مرور این عرضه را انجام دهند تا توزیع مناسبی برای 

بلیت در تمامی بازه زمانی صورت گیرد.

برخورد با گران فروشان بلیت اربعین 
همچنین پیش از این هم مهرداد بذرپاش وزیر راه و 
شهرسازی در خصوص پروازهای اربعین اعلام کرده 
بود کربلا مقصد ســفر آمال و آرزوی همه ما است، 
گفت: ۳۰ درصد پروازهای اربعین از ترمینال سلام 

انجام می شود.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه سوء استفاده از بلیت 
اربعین غیر قابل گذشت است، گفت: با سوء استفاده 
گران از بلیت اربعین نباید تعارف داشت، نباید مشمول 
مجازات عادی شوند و بدون ملاحظه باید با آنها برخورد 
شود و بدون تعارف و بدون در نظر گرفتن اینکه شرکت 
برای فلانی ها است. وی ادامه داد: پیش بینی ما سفر 
۹ میلیون نفر در مسیر رفت و برگشت در ایام اربعین 
به کشور عراق است و خدمات لجســتیکی را برای 

جابه جایی ۹ میلیون نفر آماده کرده ایم. 
همچنین  شــمس الدین فرزادی پــور، مدیرعامل 
ایران ایر با بیان اینکه ۲۴ شرکت هواپیمایی داخلی 
و خارجی علمیات پروازی اربعین را انجام می دهند، 
اظهار داشت: بیش از ۸۵ درصد جابه جایی زائران 
از فرودگاه امام صورت می گیرد و ســال گذشــته 
۲۰۰ هزار زائر در مســیر رفت و ۲۰۰ هزار زائر در 
مســیر برگشــت نجف و بغداد را جابه جا کردیم. 
براســاس این گزارش با توجه به افزایش ۱۰ تا ۱۵ 
درصدی زائران اربعین انتظار می رود که شــرکت 
های هواپیمایی برنامه ریزی لازم را برای جابه جایی 

زائران با کمترین  مشکل فراهم کنند.

ظرفیت صندلی پروازها افزایش یافت

برخورد با گران فروشان بلیت اربعین

۱۰۵ هــزار نظــارت میدانی 
برطرح های اشتغال

به منظور جلوگیری از انحراف منابع اشتغالی مطابق 
اعلام معاونت توســعه اشتغال طی ســال ۱۴۰۲ ، 
تعداد یکصد و پنج هزار نظــارت میدانی، ۴۲۰ هزار 
تماس تلفنی انجام و بیــش از یک میلیون پیامک به 
وام گیرندگان و مجریان طرح های اشتغازا ارسال شده 
است. به گزارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تسنیم، 
پرداخت تسهیلات اشتغالزایی در دو سه دهه اخیر، هیچ 
عایدی برای اقتصاد کشور نداشت، بلکه فضای کسب 
و کار کشور را با پول پاشی با افت قابل توجهی مواجه 
کرد؛ اما دولت سیزدهم موفق به پرداخت تسهیلات 
اشــتغالزایی با کمترین میزان انحراف شــده است. 
داده های آماری نشان می دهد که دولت سیزدهم در 
راستای جلوگیری از این آسیب و سوق دادن تسهیلات 
به فرصت های اشتغالزایی، الگوی اطلس ملی اشتغال و 
سامانه جامع رصد ملی اشتغال را راه اندازی کرده و در 
قالب زیست بوم ملی اشتغال توانسته در این سه  سال 

اخیرکمترین میزان انحراف منابع داشته باشد.
در سال های گذشــته یا به عبارتی در دولت های 
گذشته، انحراف منابع اشتغالزایی همیشه پاشنه 
آشیل دولت ها بود، به طوری که میزان بالای انحراف 
منابع باعث افزایش نقدینگی و رشــد نرخ تورم در 
اقتصاد می شــد، از همه مهم تر فضای کسب و کار 
را نیز با افزایش تقاضای مؤثر مواجه می ساخت که 
به دلیل کاهش عرضه عملاً تعادل عرضه و تقاضا در 
بازار به هم می ریخت. حالا دولت سیزدهم در طول 
سه  ســال فعالیت با درس گرفتن از توضیح اشاره 
شــده، با اجرای زیست بوم ملی اشــتغال، با رصد 
کردن نیازهای بازار کار در همه نقاط کشور، ۲۲۲ 
الگوی اشــتغال را در قالب ۷۱ دستگاه تهیه کرد و 
دســتگاه های مرتبط را ملزم کرد با استفاده از این 
۲۲۲ الگوی اشتغال، خدمات اشــتغالزایی را ارائه 
کنند. دبیرخانه شــورای عالی اشتغال مسئولیت 
نظارت بر طرح های اشتغال کشور را برعهده داشت,  
مرکز ملی پایش سیاست ها و برنامه های اشتغال نیز 
ذیل دبیرخانه شورای عالی اشتغال است که وظیفه 
ایجاد هماهنگی میان سطوح مختلف نظارتی اعم از 
پیامکی، تلفنی و میدانی را دارد و متولی اصلی نظارت 
عملیاتی اجرای برنامه زیست بوم ملی اشتغال است. 
مطابق گزارش معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت تعاون،کار، رفاه اجتماعی گفتنی است طی 
دولت سیزدهم در راستای ارتقای کیفیت طرح های 
اشــتغالزا، حصول اطمینان از صحت فعالیت های 
انجام شده و ارائه مشــاوره های چهره به چهره به 
مجریان طرح های موصوف، به صورت گســترده 
اقدام به نظارت های میدانی، پایش تلفنی و ارسال 
پیامک های اطلاع رسانی برای مجریان طرح های 
اشتغالزا گردیده است، چنانکه طی سال ۱۴۰۲ ، 
تعداد یکصد و پنج هزار نظارت میدانی، ۴۲۰ هزار 
تماس تلفنی انجام و بیش از یک میلیون پیامک به 
وام گیرندگان و مجریان طرح های اشتغازا ارسال 

شده است.

ضرورت تکمیــل قانون پیش 
فروش مسکن 

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: قانون 
پیش فروش مســکن با تکمیل خود نقش بسیار 

موثری بر تولید مسکن خواهد داشت.
کیانوش گودرزی رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران با بیان اینکه  قانون پیش فروش مسکن به 
هیچ عنوان کامل نیست  و باعث ایجاد مشکلات 
زیادی برای خریداران شده است، گفت: طبق این 
قانون نباید مشاور املاک برای پیش فروش مسکن 
ورود کند این در حالی است که سازندگان  کوچک 
خود نقش بســیار موثری در حوزه تولید مسکن 
دارد بنابراین باید حمایت های لازم در این بخش از 

سازندگان صورت گیرد .
او گفت: ســازندگان کوچک نقش بسیار موثری 
در افزایش تولید مســکن دارند که باید حمایت 
شــوند بنابراین باید در حوزه پیش فروش حتما 
قراردادهــای با اعتبارهای معتبر منعقد شــود و 
ســازندگان هم همواره با افزایش قیمت در حوزه 
مصالح ســاختمانی روبرو خواهند بود که همین 
امر قیمت ها را تغییر می دهــد. وی افزود: برای 
بهبود رونق بازار مســکن حتما باید قانون پیش 
فروش مسکن از سوی دولت تکمیل شود. گودرزی 
اضافه کرد: در شرایط رکود اقتصادی، تا بازار بخواهد 
به بخش مسکن برای سرمایه گذاری اعتماد کند، 
زمان بر است و دست کم شاید یک سال دیگر برای 
خروج از رکود زمان نیاز باشد؛ این مساله هم به زیان 

مردم و هم مشاوران املاک است.
او تاکید کرد: بیش از هفت هزار واحد نیمه کار در 
پردیس از سوی شرکت عمران پردیس تکمیل شده  
در این منطقه شاهد بودیم آپارتمان هایی که تا سه 
میلیارد تومان قیمت خورده بودند، پس از تکمیل 

این واحدها به ۲ تا ۲.۵ میلیارد تومان افت کردند

خبر
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رییس ســازمان هواپیمایی گفت: امروز در ایران 
صاحب کارخانه هواپیماسازی شــدیم و در این 
شــرایط می توانیم با ســایر دنیا وارد مذاکره و با 
کنسرســیوم بین المللی در این زمینه مشارکت 
داشته باشــیم که با دو الی ســه شرکت خارجی 

دیگر، هواپیمای مشترک بسازیم.
محمد محمدی بخش در گفت وگو بــا ایلنا درباره 
آخرین وضعیت تولید هواپیمای ایرانی سیمرغ اظهار 
داشت: هواپیمای سیمرغ هواپیمای جدیدی است 
که سه مجموعه وزارت دفاع، سازمان هواپیمایی و 
معاونت علمی و فناوری رییس جمهوری در ساخت 

و طراحی آن مشغول به کار هستند.
وی با اشــاره بــه تغییراتی در طراحی ســیمرغ 
ادامه داد: این هواپیما عمدتا برای بار اســت و در 
طراحی ها به طول هواپیما اضافــه و تغییری در 
حوزه ناوبــری و طراحی داده شــده و به عنوان 
هواپیمای جدید تحت نظارت سازمان هواپیمایی 

مراحل اخذ مجوز را طی می کند.
رییس سازمان هواپیمایی گفت: سمیرغ در حال 

اخذ تایپ سرتیفیکیت است که البته هواپیمای 
ایران ۱۴۰ این مجــوز را هــم از اوکراین هم از 
ایران دریافت کرده  بود اما از آنجایی که هواپیمای 
ســیمرغ پلت فرم جدیدتری اســت و سازه های 
جدیدتری بر روی آن نصب شده این فرایند را در 
حال طی کردن است. محمدی بخش با بیان اینکه 
دو فروند هواپیمای ســیمرغ تولید شده، افزود: 
هواپبمای اول پروازهای تست را انجام داده و تمام 
پروازهای آن با موفقیت انجام شــده و همچنین 
انواع آزمایش بر  روی این هواپیما انجام شده است.

وی گفت: پروازهای آزمایشــی باری است اما در 
پروازهای آزمایشی به وزن مســافر، بار جابه جا 
می شــود و در پروازهای تست انواع شرایط ایجاد 
می شــود تا مراحل تست را پشت ســر بگذارد و 
سازمان در تمام این مراحل حضور دارد. نماینده 
ســازمان هواپیمایی در پروازها حضــور دارد و 
گراف هــا را دریافت می کنیم و سنســورهایی را 
نصب کرده ایم که اطلاعات دقیــق را از عملکرد 

هواپیما در حین پرواز در اختیار ما قرار می دهد.

معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این سوال 
که تایپ این هواپیما شبیه به چه مدل از هواپیما 
در بازار است، اظهار داشــت: هواپیمای سیمرغ 
شــبیه به آنتوف ۱۴۰ با شــرایط متقاوت است 
و تغییراتــی در موتور و بدنه داریــم. طبیعتا این 
هواپیما مونتاژ است اما هواپیمای جدید با طراحی 

جدید محسوب می شود.
محمدی بخش تاکید کرد: امروز در ایران صاحب 
کارخانه هواپیماسازی شدیم و مجموعه زنجیره ای 
از دانش ها شرکت های دانش بنیان و شرکت های 
تخصصی فعال شده اند که خروجی این فعالیت ها 
به صنعت ســرریز می کند. امــروز بخش عمده 
قطعــات صنعــت هواپیمایی با مجوز ســازمان 
هواپیمایی در کشــورمان تولید می شود که این 

قطعات گلوگاه صنعت هوانوردی بودند.
وی ادامه داد: امروز کارخانه بزرگی داریم و انتهای 
برنامه ما در این مجموعه ســیمرغ نیســت بلکه 
پله اول ما تولید هواپیما اســت و در این مجموعه 
دانشــمندان را جذب می کنیم و اتــاق فکری را 

طراحی کرده ایم و زنجیره تامین و دانش صنعت 
فعال هستند که کارخانه هواپیماسازی را زنده نگه 
می دارد. در این شرایط می توانیم با سایر دنیا وارد 
مذاکره شویم مبنی بر اینکه در ایران هم کارخانه  
هواپیماسازی وجود دارد و از این رو با کنسرسیوم 
بین المللی در این زمینه مشارکت داشته باشیم 
که با دو الی سه شرکت خارجی دیگر، هواپیمای 
مشترک بسازیم. در این شرایط است که می توانیم 
ســهمی در بازار داشــته و همچنین تاب آوری 

صنعت افزایش دهیم.
رییس سازمان هواپیمایی درباره آخرین وضعیت 
فروند دوم سیمرغ گفت: فروند دوم در مرحله بسته 
شدن بال ها بر روی بدنه و ارابه  های فرود و نصب 
موتورها است. وی در پاســخ به این سوال که آیا 
تقاضایی از سوی ایرلاین های برای سیمرغ وجود 
دارد،اظهار داشــت: اولویت برای سیمرغ کارگو 
بخش بار است اما با توجه به تنوع نیاز در کشور، 
سیمرغ از هواپیماهایی اســت که نیاز ما به جت 

منطقه کوتاه برد را حل و فصل می کند.

نامه وزرای پیشــنهادی دولت چهاردهم به مجلس 
شورای اسلامی تقدیم شد. به گزارش تسنیم، نامه 
اعلام اسامی وزرای پیشــنهادی دولت چهاردهم به 

صحن علنی مجلس تقدیم شد.
فهرست وزرای پیشنهادی پزشکیان به مجلس برای 
اخذ رای اعتماد به این شرح اســت: وزارت آموزش 
و پرورش: علیرضا کاظمی، وزارت ارتباطات: ســتار 
هاشــمی، وزارت اطلاعات: سید اسماعیل خطیب، 
وزارت اقتصــاد: عبدالناصــر همتــی، وزارت امور 
خارجه: عباس عراقچی، وزارت بهداشت: محمدرضا 
ظفرقندی، وزارت کار: احمــد میدری، وزارت جهاد 
کشاورزی: غلامرضا نوری قزلجه، وزارت دادگستری: 
امین حسین رحیمی، وزارت دفاع: عزیز نصیرزاده، 
وزارت راه: فرزانه صادق، وزارت صمت: محمد اتابک، 
وزارت علوم: حسین سیمایی صراف، وزارت فرهنگ: 
سید عباس صالحی، وزارت کشور: اسکندر مومنی، 
وزارت میراث فرهنگی: رضا صالحی امیری، وزارت 
نفت: محسن پاک نژاد، وزارت نیرو: عباس علی آبادی، 

وزارت ورزش: احمد دنیامالی.
براســاس آئین نامه داخلی مجلس، نمایندگان یک 
هفته برای بررسی برنامه های وزرای پیشنهادی در 
کمیســیون های تخصصی فرصت دارند و بعد از آن 
مجلس باید در جلسات متوالی در صحن علنی وارد 

بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی شود.
در همیــن رابطه رئیــس مجلس گفت: جلســات 
کمیسیون ها برای بررســی برنامه وزرای پیشنهادی 
در نوبت صبح و عصر بر اساس جداول پیش بینی شده 
تشکیل می شــود. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
پس از اعلام وصول اســامی وزرای پیشنهادی دولت 

چهاردهم، طی سخنانی، گفت: بعدازظهر کمیسیون 
های تخصصی طبق دســتور قبلی جلســات خود را 
برگزار می کنند و جلسات کمیسیون ها برای بررسی 
برنامه وزرای پیشنهادی از فردا صبح در نوبت صبح و 
عصر بر اساس جداول پیش بینی شده تشکیل می شود.
وی افزود: از نمایندگان میخواهم  که به جدول پیش 
بینی شده برای حضور وزرای پیشنهادی در کمیسیون 
پایبند باشند تا وزرا بتوانند در تمامی کمیسیون ها 
حضور پیدا کنند که تا آخر هفته کار بررسی برنامه 
وزرای پیشنهادی در کمیســیون ها به پایان برسد. 
قالیباف خاطرنشان کرد: البته اگر ادامه بررسی برنامه 
وزرای پیشنهادی در کمیســیون ها به شنبه هفته 
آینده کشیده شود درباره جلسه علنی در چهارشنبه و 
پنج شنبه هفته آینده اطلاع رسانی خواهد شد. از فردا 
تنها وزرای پیشنهادی، نمایندگان مجلس، معاونین 
پارلمانی وزارتخانه ها به همراه دو کارشناس معرفی 
شده از سوی  وزیر پیشنهادی می توانند در پارلمان 
حضور پیدا کنند. رئیس مجلس با بیان اینکه جلسات 
کمیسیون ها از ۸ صبح تا ۸ شب برگزار می شود، عنوان 
کرد: لذا اگر نمایندگانی خواستند خارج از کمیسیون ها 
جلسه با وزرای پیشــنهادی داشته باشند می توانند 
پیش از ۸ صبح یا ۸ تا ۱۲ شــب در مجلس با وزرای 

پیشنهادی جلسه برگزار کنند.
وی خاطرنشــان کرد: مجلس از بعد از اذان صبح تا 
۱۲ شــب آمادگی حضور وزرا و برگزاری جلســات 
نمایندگان  را دارد و ضرورتــی ندارد که نمایندگان 
خارج از مجلس جلساتی با وزرای پیشنهادی داشته 
باشند چون در مجلس همه امکانات برای برگزاری این 

جلسات پیش بینی شده است .

دبیر همایش معرفی فرصت های فرهنگی و اقتصادی 
ایران و عمان گفت: حجم مبادلات اقتصادی بین ایران 
و عمان درسال ۲۰۱۰ بیش از ۵۰۰ میلیون دلار بوده 
که این رقم در سال ۲۰۲۲ به بیش از ۲ میلیارد دلار 

رسیده است.
محمد امیرعبداللهیان دبیر همایش "معرفی فرصت 
های فرهنگــی و اقتصادی ایران و عمان" با اشــاره 
به برگزاری این رویــداد در روز ۳۰مهرماه. در مرکز 
همایش های صدا و سیما ، اظهار داشت: این همایش 
به عنوان یکــی از بزرگترین رویــداد های فرهنگی 
و اقتصادی کشــور با حمایت و مشــارکت نهادها، 
سازمان ها و شــرکت های دولتی و خصوصی فعال 
در حوزه های مختلف فرهنگی، اقتصادی، علمی و 
پزشکی ، زیست بوم بازار  ارز و سرمایه گذاری کشور 
جهت ارائه توصیفی و تصویــری کامل از قابلیت ها، 
ظرفیت ها و شرایط کلان اقتصادی دو کشور، تقارن 
و تبادل اطلاعات فعالان اقتصادی و ایجاد زمینه های 
تحول در مسیر توسعه اقتصادی دو کشور برگزار می 

شود.
وی گفت: معرفـی قابلیت هـــای نهادهای علمی و 
فرهنگی و مالی، توانمندی ها و دستاوردهای بـازار 
سرمایه، رونق اقتصادی دو کشـور، افزایـش ظرفیـت 
هـا بـرای رقابـت بـــازار ارز و سـرمایه فی مابین دو 
کشـور بـــا بازارهـای مشـابه منطقـــه و معرفـی 
فرصـت هـای سـرمایه گذاری در طرح های کلان 
علمی، فرهنگی و اقتصادی، جلـب مشـارکت بخـش 
خصوصـی و سـرمایه گـذاران داخـلی و خارجی، ارائـه 
جدیـدترین روش های تامین مالی بـرای طـرح هـای 
سـرمایه گذاری و تبادل اطلاعات فنـی و تجاری از 

مهـم تریـن اهداف برگزاری این همایش می باشـد.
امیرعبداللهیــان افــزود: ایــن همایــش فرصتی 
منحصربه فرد بــرای مشــارکت کنندگان داخلی و 
خارجی در دست یابی به اطلاعات عمومی و تخصصی 
حوزه های مختلف و گوناگون بازار سرمایه کشورمان 
ایجاد میکند که طی برگزاری ملاقات ها و جلســات 
، فرصتی را در اختیار گروه هــا و اصناف داخلی قرار 
خواهد داد تا به معرفی ظرفیت  های تولیدی و خدماتی 
خود بپردازند و از این طریق بــه پویایی و هم افزایی 

هرچه بهتر کسب و کار خود اهتمام ورزند.
وی بیان داشت: عنصر اعتماد طی چند دهه گذشته، 
در مناســبات ایران و عمان منجر بــه فراهم کردن 
زمینه و زیرساخت مطمئن برای توسعه همکاری ها 
در عرصه های مختلف و نزدیکی مواضع و رویکردها 
نســبت به تحولات مختلف منطقه ای و بین المللی 
گردیده است. رایزنی های مستمر و تبادل هدف مند 
هیات ها، میان دو کشور همواره در جریان است و این 
موضوع، روابط جمهوری اســلامی ایران و سلطنت 
عمان را متمایز از بسیاری از کشورهای منطقه نموده 
 است که اکنون از رشــد قابل توجهی نیز برخوردار 

شده است.
وی با این یادآوری که روابط اقتصادی ایران و عمان 
با صادرات مواد شوینده و روغن در سال ۱۳۴۹ آغاز 
شد. اعلام داشت: حجم مبادلات اقتصادی بین ایران 
و عمان درسال ۲۰۱۰ بیش از ۵۰۰ میلیون دلار بوده 
که این رقم در سال ۲۰۲۲ به بیش از ۲ میلیارد دلار 
رسیده اســت. از دلایل اصلی رشد اقتصادی ایران و 
عمان کمیسیون مشترک اقتصادی بین این دو کشور 

در طی ۲۰ سال گذشته است.

مذاکره با کشورهای خارجی برای ساخت هواپیما

تشکیل جلسات کمیسیون ها برای بررسی برنامه وزرا 

لیست وزرای پیشنهادی تقدیم مجلس شد
دبیر همایش معرفی فرصت های فرهنگی و اقتصادی ایران و عمان مطرح کرد

افزایش مبادلات تجاری ایران و عمان 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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وزیر اقتصاد با بیان اینکه ۱۸.۵ میلیون تن بالاترین 
رقم ترانزیت ثبت شده است، گفت: در چهار ماهه سال 
جاری نیز شاهد رشــد ۵۸ درصدی ترانزیت نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل بودیم. به گزارش تسنیم، 
سید احسان خاندوزی در اختتامیه دوره شبیه سازی 
مذاکرات وزرای بریکس گفت: در دولت سیزدهم سه 
حوزه در دولت دیپلماسی اقتصادی در دستور کار بود. 
محور اول در ذیل توجه به همســایگان، عضویت در 
پیمان شانگهای و بریکس بود. محور این بود که تجارت 
بین المللی در ذیل وزارت اقتصاد را تقویت کنیم. کشور 
توانست در سال گذشته به جهت حجم ترانزیت رکورد 

تمام سال های گذشته را پشت سر بگذارد.

ثبت رکود 18.5 میلیون تنی ترانزیت در 1402
وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه ۱۸.۵ میلیون تن بالاترین 
رقم ترانزیت ثبت شده است، گفت: در چهار ماهه سال 
جاری نیز شاهد رشد ۵۸ درصدی ترانزیت نسبت به 
مدت مشابه سال قبل بودیم. این به معنای استفاده از 
مزیت کریدوری ایران اســت. وی ادامه داد: در حوزه 
سرمایه گذاری های خارجی معتبر نیز در سال گذشته 
بالاترین میزان سرمایه گذاری خارجی را در ۱6 سال 
گذشــته ثبت کردیم. با وجود فشــارهای تحریمی 
توانستیم اعتماد ســرمایه گذاران خارجی را جلب 
کنیم. همچنین یکی از بالاترین رکورد های حجم و 
ارزش وزنی صادرات غیر نفتی رقم خورده است. این 
موارد به عنوان محور دوم وظایف مرتبط با سازمان 

سرمایه گذاری و گمرک امید بخش بود.

اهمیت تربیت نیروهای انسانی متخصص 
در بستر ارتباطات بین المللی

خاندوزی با اشــاره به اهمیت نیروی انسانی در زمینه 
دیپلماسی اقتصادی گفت: محور سومی که بیش از همه 
امیدآفرین اســت تربیت نیروهای متخصص در زمینه 
دیپلماسی اقتصادی اســت. تلاش کردیم با همکاری 
سازمان همکاری های اسلامی این دوره را برگزار کنیم تا 
سرمایه گذاری بلند مدتی را در زمینه دیپلماسی اقتصادی 
داشته باشیم. سرمایه گذاری بلند مدت بر روی سرمایه 
انسانی است و بهتر است بر روی شبکه ارتباطی نیروهای 
انسانی کشورها سرمایه گذاری کنیم. به همه دانشجویان 

بابت انگیزه آنها در این زمینه تبریک می گویم.

خاندوزی: برخلاف القائات دوره در امنیت 
برگزار شد

وی گفت: امیدوار هستیم در ســال های آینده آموزش 
دهندگانی از این دوره ها خارج شوند که بتوانیم با کمک 
آنها نیروهای خبره و با صلاحیت تربیت کنیم. در پایتخت 
ایران با وجود همه القائات رسانه ای در شرایط امن چنین 
رویدادهایی را برگــزار می کنیم. ضمن اینکه هدف ما از 
برگزاری چنین دوره هایی پیگیری مســیر پیشرفت و 

پرورش استعدادهای جدید برای کشور است.

اجرای 40 برنامه آموزشــی در 60 کشور 
توسط سازمان همکاری های اسلامی

محمــد هزیمه نماینــده مجمع جوانان ســازمان 
همکاری های اسلامی در اختتامیه شبیه سازی بریکس 
گفت: تاکید ما در این رویداد بر آموزش است. اهمیتی 
که از سوی ایرانیان و دانشگاهیان شاهد بودیم و نشان 
دهنده دیدگاه های امیدوارانه نسبت به آینده است. 
امروز شاهد ســومین برنامه در سومین سال متوالی 
هستیم که هدف آن افزایش آگاهی جوانان ایرانی برای 
آینده است. مقامات ایرانی اعتقاد دارند که همکاری با 

این جوانان به معنای ساختن آینده بهتر است.
وی افزود: ضرب المثلی در عربی داریم که می گوید 
فرش و قالی گره به گره بافته می شــود. اگر به آینده 
توجه کنید نیز چنین اســت. ما نیــز از طریق این 
آموزش ها آینده را شکل می دهیم. ما آماده هستیم تا 
برای جوانان ظرفیت سازی کنیم. اقداماتی که تا امروز 
انجام شده کافی نیست. جمعیت منطقه ما جوان است 
هر چند که شاهد مشکلات متعددی هستیم. ما در 
بیش از 60 کشور 40 برنامه اجرا کردیم. این برنامه ها 
شامل آکادمی های دیپلماسی است. در برخی موارد 

شخص وزرا برای آموزش حضور پیدا می کنند.

امضای تفاهم نامه بین وزارت اقتصاد مجمع 
جوانان سازمان همکاری های اسلامی

نماینده مجمع جوانان سازمان همکاری های اسلامی 

اظهار کرد: ما یک مرکز رشد بین المللی ایجاد کردیم 
که به جوانان کمک می کنــد. نمایندگی های آن در 
قطر و ترکیه وجود و امیدوار هستیم در ایران نیز چنین 
مرکزی را ایجاد کنیم. معتقد هستیم که توانسته ایم 
روابط دوستانه ای با ایران ایجاد کنیم و یک تفاهم نامه 

با وزارت اقتصاد و دانشگاه امام صادق امضا کردیم. 

ســه هدف برگزاری دوره شبیه سازی 
مذاکرات بریکس در تهران

ده شیری رئیس دانشکده وزارت خارجه با اشاره به اینکه 
ما با همکاری های انجام شــده شبیه سازی مذاکرات 
بیریکس را انجام دادیم، گفت: صفرای کشــورهای 
بریکس همکاری خوبی برای اجرای این برنامه داشتند. 
در این برنامه دانشــجویانی از دانشگاه های برتر ایران 
حضور داشتند. ما مذاکرات وزرای بریکس را به صورت 

موفقیت آمیز شبیه سازی کردیم.
کارشناســان مختلفــی را دعوت کردیــم و آنها به 
دانشجویان آموزش دادند. این روش به دانشجویان 
به شناخت آنها از جایگاه کشــورها در مجامع چند 
جامعه اقتصادی کمک می کند. این افراد می توانند 
سرمایه گذاری و مکانیزم های مالی مشترک را تقویت 
کنند. شبیه ســازی فضای لازم برای فضای خلاقانه 
و انتقادی فراهم می کنــد. در عین حال این فرصت 
فراهم می شود تا فضای بریکس به افکار عمومی ایران 
بیشتر معرفی شود. رئیس دانشکده وزارت امور خارجه 
تاکید کرد: سه هدف در برگزاری این دوره دنبال شد. 
شناخت عمیق تر از مجامع بین المللی و سازمان های 
اقتصادی آن، شناخت ســاختار و اهداف بریکس و 
نقش آن در توسعه اقتصادی کشورهای عضو و مهارت 
افزایی و ارتقا عملی شرکت کنندگان سه هدفی بود 

که در این دوره دنبال شد.

اصول بریکس بر چند جانبه گرایی است
آریل لیماک نماینده اجرایی آفریقــای جنوبی در 
بریکس با اشاره به اینکه ما بر مکانیزم های بریکس 
نظارت داشــتیم، گفت: علاقه مند هســتیم شاهد 
حضور دانشجویان بیشــتری در این دوره ها باشیم 
و همکاری های بیشــتری داشــته باشــیم. شبکه 
دانشگاه های بریکس زمینه خوبی در این زمینه ایجاد 
کرده اند. وی ادامه داد: اصول بریکس بر چندجانبه و 
همکاری متقابل تاکید دارد. با افتخار می توان گفت 
که امروز روز ایده ها و راه حل ها اســت. ما می توانیم 
به صورت یک بلوک و گروه حرکت کنیم. با توجه به 
تاریخ و گذشته های متفاوت می توانیم تعامل مردم با 
مردم داشته باشیم و این روح و ذات بریکس است. به 
واسطه مشارکت دانشجویان و انتقال تجارب، می توان 
شاهد مسیر بسیار موفقیت آمیزی بود. برای بریکس 
مایه افتخار است که بتوانیم این مسیر را پیش ببریم 
و امیدوار هستیم این دوره بستری برای همکاری ها 

در آینده باشد.

پیشنهادات دانش آموختگان دوره شبیه 
ساز به بریکس

حســین کشــیری دبیر اجرایی دوره شبیه سازی 
مذاکرات وزرای بریکس و از مســئولان ســازمان 
ســرمایه گذاری های خارجی وزارت اقتصاد با اشاره 
بیانیه پایانی دوره مذاکــرات وزرای بریکس گفت: 
این بیانیه به صورت پیشنهاد غیر الزام آور برای دفاتر 
کشورهای عضو بریکس ارسال خواهد شد تا در حد 
امکان مورد توجه و محور مذاکرات بریکس قرار بگیرد.

از جمله مواردی که در این بیانیــه مورد تاکید قرار 
گرفت، پیشــنهاد تاســیس کریدور هــای هوایی 
شــمال جنوب و همکاری در انتقال تکنولوژی های 
کشــاورزی و انرژی های پاک مطرح شــد. در این 
نشست کشــورهای عضو بریکس پیشنهاد حذف 
 تحریم های ایران و روســیه را به عنوان موانع توسعه

 روابط را مطرح کردند.

احتمال تأسیس باشــگاه شبیه سازی 
مذاکرات ایران در آینده

وی افزود: 3۵0 دانشجو از کل کشور متقاضی حضور 
در این دوره بودند که 40 دانشجو حضور پیدا کردند. 
دوره کاملا به زبان انگلیسی برگزار شد و انتخاب نفرات 
برتر نیز کار سختی بود. ان شاءالله در آینده با تأسیس 
باشگاه شبیه سازی ایران نسل بعدی دیپلمات های 

خودمان را معرفی کنیم.

رئیس هیئــت مدیــره اتحادیه 
مرغداران میهن گفت: طی هفته 
اخیر برای نخســتین بار صادرات 
تخم مرغ به دو کشــور آفریقایی 

انجام شد.
حمیدرضا کاشــانی گفــت: بنابر 
آمار حدود 4 هزارتن تخم مرغ با 
نرخ ۵۵ هزارتومــان از مرغداران 
خرید حمایتی شــده اســت. به 
گفته او، طــی 3 مرحله بصورت 
پلکانــی قیمت خریــد حمایتی 
تخم مــرغ را به ۵۷ هــزار و ۵00 
تومــان رســاندیم، پایــان هفته 
آخریــن مرحله خریــد حمایتی 
با نرخ ۵۷ هــزار و ۵00 تومان را 
 انجام می دهیم تا مشکلی در تولید 

پیش نیاید.
کاشانی با بیان اینکه محدودیتی 
در خرید حمایتی تخم مرغ نداریم، 
افزود: تا پایان مــرداد مازاد تولید 
تخم مرغ هرچه نیاز باشــد، انجام 
می دهیم و در شــهریور با بهبود 
مصرف، نگرانی در خصوص مازاد 

نداریم.

رئیس هیئــت مدیــره اتحادیه 
مرغداران میهــن قیمت هرکیلو 
تخــم مــرغ در فروشــگاه های 
زنجیره ای و ســوپر مارکت ها را 
۵۸ هزارتومان اعلام کرد و افزود: 
قیمت منطقی هر عدد تخم مرغ 
فله 4 هزارتومان اســت و عرضه با 

نرخ بالاتر گرانفروشی است.
به گفتــه او، برآوردها حاکی از آن 
است که تولید تخم مرغ مرداد به 
۱0۸ هزارتن برسد که با احتساب 
مصرف داخل، ۵ تا 6 هزارتن مازاد 

است.
او درباره آخرین وضعیت صادرات 
تخم مرغ گفت: بنابر آمار از ابتدای 
سال تاکنون صادرات  60 هزارتن 
با ارزش 60 میلیون دلار صادر شده 
است که امیدواریم نسبت به سال 
قبل 3 تا ۵ درصــد افزایش یابد. 
گفتنی است که صادرات تخم مرغ 
به کشــورهای عراق، افغانستان، 
قطر، امارات و اخیرا به ۲ کشــور 
آفریقایی برای نخستین بار صادر 

شده است.

بنابر گفته مســئولان، زائران اربعین باید در 
سامانه سماح تاریخ دقیق خروج از کشور و 
مرزی که از آن خارج می شــوند را مشخص 
کنند زمانی که تاریخ ثبت شد از ساعت صفر 
روز قبل تعهدات بیمه آغاز می شود. بنابر اعلام 
مسئولان تا ۱۷ مردادماه بیش از ۱ میلیون 
و 400 هزار نفر در ســامانه ســماح ثبت نام 
کرده و بسته بیمه ای را انتخاب و کد رهگیری 
دریافت کرده اند. بیمه اربعین امسال که مجید 
مشعلچی قائم مقام بیمه مرکزی با اشاره به آن 
گفت: بر اساس توافقات به عمل آمده و فراهم 
نبودن زیرساخت های جدا سازی حق بیمه 
اربعین با هزینه ارائه خدمات درمانی هلال 
احمر این دو مبلغ به صورت مشترک از طریق 
سامانه سماح و در قالب حق بیمه از زائرین 

دریافت می شود.
او افزود: امسال مقرر شد هر زائر بابت خدمات 
درمانی جمعیت هلال احمر، مبلغ ۲0هزار 
تومان بپردازند که این مبلغ به حق بیمه اضافه 
شــده و به صورت یکجا از زائران در سامانه 

سماح دریافت می شود.
در ادامه هم یونس مقدمی سخنگوی شرکت 
بیمه گر اربعین امسال در گفتگو با خبرنگار 
اقتصادی باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: 
امســال در قالب سه بســته ۸0، ۹0 و ۱00 
هزار تومانی با پوشــش های مالی متفاوت 
بیمه اربعین برای زائران در نظر گرفته شده 
است؛ البته باید اشاره کرد که تمام این مبلغ 
حق بیمه نیست و مبلغی هم مربوط به سرانه 

خدمات جمعیت هلال احمر است.
سخنگوی شرکت بیمه گر اربعین امسال در 
رابطه با جزئیات این سه بســته اظهار کرد: 

پرداخت غرامت فوت به هر علت در بســته 
اول ۱00 میلیون تومان، در بسته دوم ۱۵0 
میلیون تومان و در بسته سوم ۲00 میلیون 
تومان خواهد بود؛ همچنیــن غرامت فوت 
ناشی از حادثه در بســته اول ۷00 میلیون 
تومان، در بســته دوم ۸۵0 میلیون تومان و 

در بسته سوم یک میلیارد تومان خواهد بود.
او افزود: غرامت نقص عضو و از کار افتادگی 
دائم یا جزئی هم در بسته اول ۷00 میلیون 
تومان، در بســته دوم ۸۵0 میلیون تومان 
و در بسته ســوم یک میلیارد تومان است. 
هزینه درمانی جراحی و بستری هم در بسته 
اول ۱00 میلیون تومان، در بسته دوم ۱۲0 
میلیون تومان و در بسته سوم ۱۵0 میلیون 
است. هزینه درمان سرپایی و پاراکلینیکی 
هم در بسته اول ۱0 میلیون تومان، در بسته 
دوم ۱۲ میلیون تومان و در بســته سوم ۱۵ 
میلیون تومان خواهد بود. گفتنی است، یکی 
از اصلی ترین مزایای بیمه اربعین برای زائران، 
پوشــش هزینه های درمانی در صورت بروز 
حوادث یا بیماری های ناگهانی در طول زیارت 
اســت. این امر می تواند زائران را از بار مالی 
ناشی از هزینه های پزشکی محافظت کند، 
بیمه اربعین می تواند زائران را در برابر حوادث 
ناگوار مانند تصادفات، سرقت، یا مشکلات 
دیگری که ممکن اســت در زمان زیارت رخ 
دهد، حفاظت کند. همچنین داشتن بیمه 
اربعین می تواند به زائران اطمینان بیشتری 
در زمان زیارت اربعین بدهد، زیرا آنها می دانند 
که در صورت وقوع مشکلات، پوششی برای 
حفاظت از خودشان و خانواده شان وجود دارد. 
با داشتن بیمه اربعین، زائران می توانند از بار 

مالی ناشی از هزینه های ناگهانی و غیرمنتظره 
که ممکن است در طول زیارت پیش بیاید، 
محافظت کنند. در ادامه هم یونس مقدمی 
سخنگوی شرکت بیمه گر اربعین امسال گفت: 
زائران باید در سامانه سماح تاریخ دقیق خروج 
از کشــور و مرزی که از آن خارج می شوند 
را مشــخص کنند زمانی که تاریخ ثبت شد 
از ســاعت صفر روز قبل تعهدات بیمه آغاز 
می شود به نوعی می توان گفت تعهدات بیمه 

از درب منزل شروع می شود.
در ادامه این مقام مسئول اظهار کرد: نکته مهم 
در این زمینه ثبت تاریخ دقیق خروج است 
که از زائران درخواســت داریم تاریخ خروج 
خود را دقیق در ســامانه سماح اعلام کنند 
چرا که ملاک پوشش بیمه و خدمات همین 
تاریخ خروج است که از سمت سامانه سماح 
به سمت بیمه ارسال می شود. حداکثر زمان 
پوشش بیمه نامه اربعین هم بیست روز است 
و پوشش بیمه ساعت ۲4 روز بعد از ورود به 

کشور خاتمه پیدا می کند.
پیش از این هم مجتبی شصتی کریمی دبیر 
ستاد مرکزی اربعین گفته بود: قیمت حداقل 
بیمه هشتاد هزار تومان و حداکثر صد هزار 
تومان اســت و از زوار خواهش می کنیم که 
خود را بیمه کنند، چون موارد بسیار زیادی 
را دیدم که زائرانی که به عراق می آیند دچار 
مشکلاتی می شوند و بیمارستان های عراق 
قیمتشــان بالاســت مثلا یک دیالیز ساده 
قیمتش خیلی زیاد است و ما از مردم عزیزمان 
خواهش می کنیم حتما خودرا بیمه کنند تا 
 اگر اتفاقی افتاد بتوانند از بیمه استفاده کنند 

و خسارت نبینند. 

مدیرعامل صندوق توســعه 
صادرات و تبــادل فناوری، 
گفت: وظیفــه ارائه خدمات 
مالی به شرکتهای دانش بنیان 
در حوزه صادرات برعهده این 
صندوق به عنوان یکی از زیــر مجموعه های صندوق 
نوآوری و شکوفایی است. به گزارش تسنیم، سید مصطفی 
حســینی؛ مدیرعامل صندوق توسعه صادرات و تبادل 
فناوری  اظهار کرد: زمینه بهبود عملکرد شــرکتها در 

بازارهای منطقه ای و فرا منطقه ای را دنبال می کنیم.
وی افزود: دفاتر خارجی تحت عنوان خانه های نوآوری، 
ذیل صندوق توسعه صادرات در آفریقا و به صورت ویژه در 
کنیا موفقیت های چشم گیری کسب کرده اند. مدیرعامل 
صندوق توســعه صادرات و تبادل فناوری  ادامه داد: در 
کشورهای دیگر از جمله اوگاندا، نمایشگاههای دامی 
ایجاد کرده این تا شرکتهای دانش بنیان کالاهای هایتک 

خود را به بهترین شکل ارائه کنند.
حسینی گفت: در گام اول ظرفیت سنجی و بازارشناسی 
در کشورهای هدف انجام می شود نتیجه این پژوهشها 

به صورت رایگان در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار 
می گیرد. در گام بعدی ثبت و رجیســتری محصولات 
دانش بنیان ها در کشورهای مقصد نیز ذیل دفاتر خارجی 

صندوق توسعه صادرات انجام می شود.
در همین زمینه رییس ســازمان توسعه همکاری های 
علمی و فناورانه بین المللی گفت: صادرات محصولات 
دانش بنیان در سال ۱40۲، ۱ میلیارد و ۵00 میلیون 
دلار بوده و پیش بینی می کنیم که این عدد به ۲ میلیارد 
دلار نیز برسد. امیرحسین میرآبادی ضمن اشاره به اینکه 
در سال ۱40۲ تحرک خوبی در تعاملات علم و فناوری 
شاهد بودیم و سال بسیار خوبی به لحاظ تعاملات بین 
المللی داشتیم، اظهار کرد: در سال ۱40۲ با حمایت های 
سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی 
شــرکت های دانش بنیان ایرانی به 3۵ نمایشگاه بین 
المللی اعزام شدند و از طرفی پذیرای حدود ۱00 هیأت 

خارجی در داخل کشور بودیم.
میرآبادی با اشاره به اینکه تعداد و حجم برنامه های بین 
المللی نسبت به سال ۱40۱، ۱۲ برابر شده است، افزود: 
تلاش می کنیم همین رشد را در ســال ۱403 داشته 
باشیم و پیش بینی ما این اســت که سال ۱403، سال 
پرکار بین المللی در حوزه علم و فناوری باشد. با توجه به 

اینکه در سال ۱40۲ پایه یک سری ارتباطات گذاشته 
شد، سال ۱403 توافق نامه ها و تفاهم نامه ها عملیاتی 
و به بهره برداری خواهد رســید. رئیس سازمان توسعه 
همکاری های علمــی و فناورانه بین المللی تمرکز ویژه 
بر آفریقا، آمریکای لاتین و شرق آسیا را به عنوان مقاصد 

بین المللی حوزه علم و فناوری در سال ۱403 برشمرد.
وی در ادامه درباره میزان صادرات دانش بنیان توضیح 
داد و گفت: صادرات محصولات و دستاوردهای دانش 
بنیان در سال ۱40۱ حدود ۸6۹ میلیون دلار بوده که 
در اواخر ســال ۱40۲ به ۱ میلیارد و ۵00 میلیون دلار 
افزایش یافته و پیش بینی می کنیــم که این عدد به ۲ 
میلیارد دلار هم برسد. در سال ۱40۲ مجموعاً محصولات 
دانش بنیان حدود ۷00-۸00 شــرکت به بیش از ۸۵ 
کشور صادر شده است. این رشد صادرات از طرفی با تلاش 
و توجه شرکت ها و از سوی دیگر با برنامه های حمایتی 
معاونت علمی محقق شد و امیدواریم همین رشد را در 

سال ۱403 شاهد باشیم.
میرآبادی در پاسخ به سوالی درباره مشکل شرکت های 
دانش بنیان در زمینه رفع تعهدات ارزی گفت: در حال 
حاضر اتفاق خوبی که افتاده این است که شرکت های 
دانش بنیان در قبال صــادرات محصولات دانش بنیان 

می تواند ارز حاصل از صادراتشــان را بــا نرخ توافقی با 
مجموعه هایی که ارز نیاز دارند، مبادله کنند و این شرایط 
از یک سو مشکلات رفع تعهدات ارزی را برطرف می کند 
و هم شرکت ها می توانند ارزشان را با نرخ بهتری نسبت 
به سامانه های موجود به ریال تبدیل کنند. این یک عایدی 
خوبی برای شرکت های دانش بنیان است و خوشبختانه 
چند شرکت ارز حاصل از صادرات را به مجموعه هایی 
داده اند که ارز نیاز دارند. لازم به ذکر است؛ رفع تعهد ارزی 
صادرات دستورالعملی است که مطابق آن صادرکنندگان 
کالا و خدمات جهت برخورداری از معافیت های مالیاتی 
ملزم به رفع تعهدات ارزی خود هستند و باید طبق آئین 
نامه رفع تعهد ارزی، ارز حاصل از صادرات را به چرخه 

اقتصادی کشور برگردانند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بازارهای منطقه ای و فرا منطقه ای رصد می شود

صادرات دانش بنیان ها به ۸۵ کشور 

مدت پوشش بیمه ای زائران اربعین حداکثر ۲۰ روز استصادرات تخم مرغ برای نخستین بار به آفریقا

وزیر اقتصاد در دوره شبیه سازی مذاکرات وزرای بریکس خبر داد:

رکوردشکنی ترانزیت کالا

توسعه اقتصادی با فناوری اطلاعات
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری

ممکن است چالش هایی در حوزه دیجیتالی 
شــدن اقتصاد وجود داشــته باشــد اما باید 
با نگاهی عادلانه اظهار داشــت. در توســعه 
دیجیتــال می توان بــا اتکاء بــه توانمندی 
های داخلی و شــرکت های فعــال داخلی 
دراین زمینــه و همچنین نخبــگان فراوان 
در این حوزه، دســتیابی به ســهم ۱۵درصد 
 اقتصــاد دیجیتــال از تولیــد ناخالــص 

ملی را کلید زد.
اگرچه ما سال هاست شــاهد مباحثی مانند 
تحریم ها هســتیم، اما هر دولتــی که روی 
کار می آیــد می تواند روی فضــای مجازی 
سرمایه گذاری کند و آن را جلو ببرد. کمااینکه 
از برنامه چهارم توســعه که به نوعی اینترنت 
و فناوری به آن اضافه شــد تا حال حاضر که 
برنامه هفتم توســعه داریم، آن طور که باید 
بودجه مناسب و درســتی به حوزه اینترنت 
اختصاص داده نشده است. این نشان می دهد 
که اینترنت و این فضا اولویت دولت ها نبوده 

است.
سیاســت گذاری در بخش فناوری اطلاعات 
مهم ترین بخش توســعه اقتصادی به شمار 
می آید. با نگاهی گــذرا درخواهیم یافت که 
نهادها و سازمان های متعدد در کشور با وجود 
قوانین و چارچوب های موازی باعث شــده تا 
اقتصاد بیش از حد در این زمینه ســردرگم 
شوند و در نهایت فرصت حضور در بازار را در 

لا به لای قوانین متعدد از دست می دهند.

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین 
نامه اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابــر رأی شــماره ۱403603۱۲00۸00۲44۲ تاریــخ ۱403/0۵/0۲ 
هیأت موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی شهرســتان آق قلا پرونده کلاسه 
۱40۲۱۱44۱۲00۸000۵4۷ تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی خانم 
بهاره طعنه فرزند اراز محمد به شــماره شناسنامه 4۹۷003۲60۲ و شماره 
ملی 4۹۷003۲60۲ صادره از آق قلا در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت ۲3۲ متر مربع مفروز و مجزی شده جزئی از پلاک ثبتی 
شماره 34۹ فرعی از ۱ - اصلی واقع در اراضی آق قلا بخش 0۷ حوزه ثبت ملک 
آق قلا از سهمی آقای امامعلی حشامی تائید گردیده است؛ لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند؛ بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول روز دوشنبه : ۱403/0۵/۲۲ 

تاریخ انتشار نوبت دوم روز چهارشنبه : ۱403/06/0۷ 
مهناز جهانفر 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا
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مدیریت محترم خبازی رخشا 
مدیریت محترم رزم خواه

سلام علیکم
به استحضار میرساند مشاغل درخواستی آقای منصور نظری در کمیته بدوی مورخ 

۱403/0۲/۱۷ مشاغل سخت و زیان آور مطرح و مورد تائید قرار گرفته است.
مقتضی است به اســتناد مواد 3 و 6 آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان 
آورطی مدت ۲ سال نسبت به ایمن سازی و بهسازی محیط کار اقدام فرمائید.

رأی کمیته بدوی حداکثر ظرف ۱۵ روز اداری پس از ابلاغ در قالب فرم شماره 
)4( قابل تجدید نظر خواهی در کمیته تجدید نظر این استان می باشد و در غیر 
این صورت رأی صادره برای اشــخاص داخل کشور سه ماه و برای افراد مقیم 
خارج کشور ، شش ماه از تاریخ ابلاغ رأی، مطابق قانون آیین دادرسی دادگاه 
های عمومی و انقلاب در امور مدنی، در دیوان عدالت اداری قابل اعتراض است.
هوشیار جوهری
رئیس کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور
استان کرمانشاه

۱۸6۱ م الف

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره ۱40۲603۱00۱60۱364۹ هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم آسیه اخوان فرزند غفار 
بشماره شناسنامه ۲۱۱0 صادره از محمودآباد در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
به مســاحت ۲۱۷.۸۹ متر مربع پلاک ۲6۲ فرعی از 3۷ اصلی بخش ۲ واقع در وزرا محله 
خریداری از مالک رسمی آقای محمود غلامی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱403/۵/۲۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱403/6/6 

مهدی آزاد 
رئیس ثبت اسناد و املاک
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آگهی فقدان سند مالکیت
خانم رقیه نریمانی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند 
مالکیت ششدانگ یک قطعه آپارتمان مسکونی به شماره ۱۷۹۹ فرعی از 360 اصلی مفروز از 
۱4۹۲ فرعی قطعه 6 در طبقه ۱ به مســاحت ۵۵/۸ متر مربع واقع در ولد آباد کوچک حوزه 
ثبتی ناحیه ۲ کرج ذیل دفتر الکترونیکی شــماره ۱3۹۹۲033۱0۵۷004۹۹6 به شماره 
چاپی ۲۸40۷۲ سری ه  سال ۹۸ بنام رقیه نریمانی ثبت و صادر گردیده که به علت اثاث کشی 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک 
اصلاحی به ماده ۱۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این 
آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق 
مقررات عمل گردد . بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت 
اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد.
مهران رشیدی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو کرج
از طرف عباس صبوری
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فناوری و 
اطلاعات

مادهایکههرجسمیراپنلخورشیدیمیکند
محققان دانشگاه آکسفورد یک ماده جدید جاذب نور ابداع کرده اند که هر جسمی را به پنل 
خورشیدی تبدیل می کند. به گزارش مهر به نقل از انگجت، محققان دانشگاه آکسفورد 
یکی از مهم ترین چالش های گسترش دسترسی به انرژی خورشیدی را برطرف کردند. 
محققان دپارتمان فیزیک دانشگاه یک لایه بسیار نازک از ماده ای ابداع کرده اند که می 
توان آن را به جای صفحات خورشیدی حجیم سیلیکونی، روی قسمت بیرونی اجسام با 

دسترسی به نور خورشید به کار برد.
ورقه انعطاف پذیر و بسیار نازک از روی هم قرار گرفتن لایه های جاذب نور از پروسکایت با 
ضخامت اندکی بیش از یک میکرون تشکیل شده است. طبق بیانیه دانشگاه آکسفورد، مواد 
جدید همچنین ۱۵۰ برابر نازک تر از ویفرهای سیلیکونی فعلی هستند و می توانند ۵ درصد 

بازده انرژی بیشتری نسبت به فتوولتائیک های تک لایه سیلیکونی سنتی تولید کنند.
شائوفنگ هو یکی از محققان پست دکترای دانشگاه معتقد است این روش سبب می شود 

تا دستگاه های فتوولتائیک کارآمدی بیشتری داشته باشند که فراتر از ۴۵ درصد است.
همچنین روش جدید هزینه تولید انرژی خورشیدی را کاهش می دهد. این ورقه ها را به 
دلیل نازکی و انعطاف پذیری می توان روی هر سطحی به کار برد. چنین روندی هزینه 
ساخت و نصب را کاهش می دهد و ممکن است تعداد مزرعه های خورشیدی که انرژی را 
با توجه به حفظ محیط زیست تولید می کنند، بیفزاید. البته این فناوری هنوز در مرحله 
تحقیق است و دانشگاه ثبات بلند مدت پنل های پروسکایت تازه طراحی شده را ذکر نکرده 
است. افزایش کارآمدی انرژی خورشیدی از ۶ به ۲۷ درصد در عرض ۵ سال یک ویژگی 

خارق العاده است اما ثبات چنین دستاوردی همیشه محدود بوده است.

چین»گردشگریهستهای«راهمیاندازد
چین در نظر دارد برنامه ای را تحت عنوان »گردشگری هســته ای« راه اندازی کند و در 
سایت های تولید برق هسته ای میزبان مردم باشد. انتظار می رود چنین بازدیدهایی مردم را 

از انرژی هسته ای و مسائلی مانند تشعشعات و کنترل های ایمنی آگاه کند.
به گزارش ایسنا، چین در اقدامی نادر به عموم مردم اجازه خواهد داد تا از ۹ نیروگاه هسته ای 
سراسر این کشور بازدید کنند. هدف از این کار، جلب حمایت از انرژی هسته ای در میان 
افزایش تقاضا برای انرژی پاک است. به تازگی یک سامانه ثبت نام برخط توسط شرکت 
انرژی هسته ای عمومی چین)CGN( برای کمک به گردشگران برای دسترسی آسان به 
برنامه »گردشگری هسته ای« معرفی شده است. نخستین بازدید در تاریخ ۷ اوت در یک 
نیروگاه هسته ای در استان فوجیان برگزار شد و به گردشگران اجازه داده شد از چهار رآکتور 
CPR-۱۰۰۰ نیروگاه هســته ای و البته باغ های چای واقع در مجاورت آن بازدید کنند. 
مقامات چینی می گویند هدف از این بازدیدها تقویت حمایت عمومی از انرژی هسته ای 
است. به گردشگران همچنین گزینه ای برای بازدید از نیروگاه هسته ای فانگ چنگانگ که 
اولین پروژه انرژی هسته ای غرب چین است و در منطقه خودمختار گوانگشی ژوانگ قرار 
دارد، پیشنهاد شده است. این نیروگاه که فقط ۵۰ کیلومتر از مرز ویتنام فاصله دارد، در 

نزدیکی جزایر معروف گردشگری جینگ قرار دارد.
سازمان انرژی هسته ای چین امیدوار است که این برنامه نه تنها گردشگری محلی را تقویت 
کند، بلکه حمایت عمومی در بخش انرژی هسته ای را در زمانی که چین قصد دارد تا سال 

۲۰۶۰ به هدف خود برای به صفر رساندن انتشار کربن دست یابد، تقویت کند.
بر اســاس گزارش CGN انتظار می رود چنین بازدیدهایی مردم را از انرژی هسته ای و 
نحوه برخورد نیروگاه ها با مسائلی مانند تشعشعات و کنترل های ایمنی آگاه کند. به نظر 
می رسد حمایت عمومی مردم چین از انرژی هسته ای ضروری است، زیرا این کشور در 
حال حاضر در حال ساخت ۳۰ رآکتور هســته ای جدید است. بر اساس اطلاعات انرژی 
ایالات متحده، در ۱۰ سال گذشته بیش از ۳۴ گیگاوات به ظرفیت انرژی هسته ای در چین 
اضافه شده که تعداد رآکتورهای هسته ای فعال این کشور را تا آوریل ۲۰۲۴ به ۵۵ رآکتور 
با ظرفیت خالص ۵۳.۲ گیگاوات رسانده است. ایالات متحده با ۹۴ رآکتور بیشترین تعداد 
نیروگاه های هسته ای را دارد، اما نزدیک به ۴۰ سال طول کشید تا این کشور به ظرفیتی 
در انرژی هسته ای برسد که چین ظرف ۱۰ ســال به آن رسید. بلومبرگ به نقل از گوئو 
زینگانگ سخنگوی CGN گفت: این نه تنها یک فعالیت برای عمومی سازی علم است، 
بلکه یک کاوش مهم در زمینه گردشگری هسته ای است. این برنامه نه تنها به افزایش درک 
و اعتماد عمومی در مورد انرژی هسته ای کمک می کند، بلکه به توسعه باکیفیت صنعت 
انرژی هسته ای کشور نیز کمک می کند. چین رشد سریعی در انرژی هسته ای داشته است، 
اما انرژی هسته ای تا سال ۲۰۲۲ تنها حدود ۵ درصد از کل تولید برق این کشور را تشکیل 
می داد. این در حالی است که انرژی هسته ای نزدیک به ۱۸ درصد از تولید برق در ایالات 
متحده را بر عهده دارد. چین در سال ۲۰۱۱ یک استراتژی بلندمدت برای توسعه انرژی 
هسته ای به منظور تامین نیاز برق خود و رفع نگرانی های زیست محیطی اجرا کرد. به گفته 
اداره اطلاعات انرژی ایالات متحده، با توجه به تقاضای رو به رشــد برق در دهه گذشته، 

شرکت های برق چین توسعه همه انواع تولید برق را افزایش داده اند.

دسترسیدانشمندانایرانیبهپایگاههایعلمیممکنشد
رئیس پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران گفت: با تسویه بدهی  ۱۷ ساله دانشگاه ها به 
پایگاه های علمی، دسترسی دانشمندان ایرانی به این پایگاه ها از دیروز )شنبه، ۲۰ مرداد( 
ممکن شد. دسترسی به پایگاه های اطلاعاتی علمی یکی از نیازهای مبنایی تحقیقاتی 
برای محققان دانشگاهی و غیردانشگاهی است که بخشی از آن منابع کتابخانه ای داخلی 
و بخشی پایگاه های منابع علمی و استنادی خارجی است و تامین منابع خارجی معمولا با 
خرید اشتراک برای محققان ممکن می شود و معمولا دانشگاه ها برای خرید اشتراک اقدام 
می کنند. خرید این منابع اطلاعاتی به دلیل نیاز به تامین مالی و انتقال پول از سال های قبل 
با مشکلاتی روبرو بوده است و با توجه به بدهی انباشته دانشگاه ها به این پایگاه ها دسترسی 
به برخی از آنها در سال های اخیر گاهی ممکن و گاهی مسدود شده و در ۵ سال اخیر به 

کلی ممکن نبود.
از آنجایی که ایرانداک میزبان دبیرخانه شورای تامین منابع علمی کشور و رئیس ایرانداک، 
رئیس دبیرخانه شورای تامین منابع علمی نیز هست. این شورا در هماهنگی با اعضای 
متشکل از دانشگاه ها است، برای خرید منابع تصمیم می گیرد. با توجه به بدهی انباشته 
دانشگاه ها طی ۱۷ ساله به پایگاه های علمی، وزارت علوم و معاون پژوهشی این وزارتخانه 
همراه با ایرانداک تصمیم می گیرند برای حل این مشکل از دولت کمک بگیرند و با دریافت 
مجوز از مقام معظم رهبری از محل کمکی که از صندوق توسعه ملی به وزارت علوم شد، 

بخشی نیز برای پرداخت این بدهی در نظر گرفته شد.
بر همین اساس بود که معاون پژوهشی وزارت علوم در آخرین اجلاس روسای دانشگاه ها در 
دولت سیزدهم که اول مرداد در محل سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران برگزار شد 
در این مورد توضیح داد و گفت: ۱۰ میلیون یورو برای پرداخت بدهی به پایگاه هایی علمی 
بین المللی در نظر گرفته شده است و به زودی پایگاه هایی علمی بین المللی وصل خواهد 
شد. پیمان صالحی افزوده بود: با مذاکرات سنگین، طرف مقابل پذیرفته بدهی ۲۷ میلیون 
یورویی ۱۲ ساله ما را با ۸ میلیون یورو تسویه کند. این مبلغ در حساب طرف مقابل نشسته 
است. محمد حسن زاده تایید کرد که این بدهی پرداخت شده است و گفت: با پیگیری های 
ایرانداک و پشتیبانی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری دسترسی دانشگاه ها و موسسات 
 SCOPUS /زیرمجموعه وزارت علوم به پایگاه های اطلاعاتی الزویر شامل پایگاه اسکوپوس

و ساینس دایرکت از دیروز )بیستم مرداد( برقرار شد.
وی ادامه داد: با توجه به بدهی انباشته هفده ساله، از پنج سال پیش دسترسی به پایگاه 
های اطلاعاتی مسدود شده بود ولی با پرداخت این بدهی از دیروز دانشگاه ها می توانند با 
بررسی دسترسی ها، طبق روال قبلی سفارش خود را به ایرانداک اعلام کنند. ایرانداک بعد 
از دریافت سفارش دانشگاه ها، از طریق شورای تامین منابع علمی کسور نسبت به عقد 
قرارداد و تداوم دسترسی ها اقدام خواهد کرد. حسن زاده گفت: ایرانداک معتقد است برای 
جلوگیری از انباشت بدهی و قطعی مجدد، لازم است بودجه خرید پایگاه های اطلاعاتی به 

صورت متمرکز در اختیار شورای تامین منابع علمی کشور قرار گیرد.

اخبار

معاون توســعه شــرکت های 
دانش بنیــان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری گفت: ما 
نهادهای متعددی در کشــور 
داریم، اما در ابزارها همچنان عقب هستیم و نیاز داریم که 
نوآوری هایی در ابزارها ایجاد شود تا دارایی های نامشهود 
شرکت ها بتوانند به عنوان پشتوانه ضمانت و حد اعتباری 

آنها در نظر گرفته شوند.
به گزارش ایســنا، رضا اسدی فرد در حاشــیه بازدید از 
شانزدهمین نمایشــگاه صنعت مالی و رویداد فنامد به 
اهمیت نــوآوری در نظام های تامین مالــی و ابزارهای 
تامین مالی اشــاره و اظهار کرد: با گذشــت ۱۵ سال از 
بحث دانش بنیان در کشور و شــرکت های دانش بنیان 
خوشبختانه هم تعداد شرکت ها به یک عدد قابل قبولی 
رســیده اســت و ما اخیراً رویداد ۱۰ هزار تایی شــدن 
شرکت های دانش بنیان را داشتیم و تعداد نسبتا خوبی از 
شرکت ها رشد کردند و به ابعاد اقتصادی بزرگی رسیدند.

وی گفت: طبیعتاً نیازهای این  شرکت ها در زمینه تامین 
مالی رشد کرده است. زمانی صندوق نوآوری و شکوفایی 

با همان سرمایه ای که داشت و وام هایی که می داد مشکل 
بسیاری از شرکت ها رفع می شد، اما امروز منابع صندوق 
نوآوری و شــکوفایی، کفاف کار بسیاری از شرکت های 
بزرگ مــا را نمی دهد و به تامین مالــی در ابعاد بزرگتر 

نیاز دارند.
اســدی فرد گفت: مســیرهایی همچون انتشار اوراق و 
همچنین ورود به بورس و فرابورس فراهم شده که مسیر 
بسیار آسانی نیست و شرکت ها به صورت روان نمی توانند 
از آن استفاده کنند. ما به نوآوری های بیشتری در حوزه 
تامین مالی به ویژه برای شــرکت های دانش بنیان نیاز 
داریم و البته باید توجه داشــت که بخــش عمده ای از 
دارایی های شــرکت های دانش بنیان هــم دارایی های 
دانشی یا اصطلاحا دارایی های نامشهود است که از جنس 

ملک و تجهیزات نیست.
وی خاطرنشان کرد: بســیاری از نهادهای مالی سنتی 
همچون بانک ها یا حتی صندوق های پژوهش و فناوری 
که امروز اختصاصاً برای شرکت های دانش بنیان طراحی 
شــده اند، این دارایی ها را به عنــوان دارایی های قابل 
توثیق یا اعتباردهی در نظر نمی گیرند و به همین دلیل 
شــرکت ها در حد اعتباری که از بانک ها یا از صندوق ها 
دریافت می کننــد یا در توثیقی که بــه عنوان تضامین 

تسهیلات نیاز دارند، دچار مشکل می شوند.
وی ادامه داد: یکی از بحث های بسیار مهم که در چنین 

رویدادهایی باید به آن پرداخته شود، نوآوری در نظام های 
تامین مالی و ابزارهای تامین مالی است چون ما نهاد به 
اندازه کافی در کشور داریم، اما در ابزارها همچنان عقب 
هستیم و نیاز داریم که نوآوری در ابزارها ایجاد شود، با 
هدف اینکه این دارایی های نامشــهود شرکت ها بتواند 
به عنوان پشــتوانه ضمانت و حد اعتبــاری آنها در نظر 

گرفته شود.
اســدی فرد گفت: امیدوارم با توســعه بــازار نوآفرین 

شاهد حضور هر چه بیشتر شرکت های کوچک  باشیم 
که البته مســیر آن کند پیش می رود. اگر شــرکت ها 
بتوانند وارد این بازار شــوند، به عنوان یک دریچه ورود 
به بورس نیــز در آینده کمک شــایانی به مــا خواهد 
کــرد. تامین مالی از طریــق بورس و فرابــورس و بازار 
سرمایه یک مسیر بســیار خوب برای تامین مالی های 
 بــزرگ و بلند مدت اســت کــه می تواند باعث رشــد 

شرکت ها شود.

دانشبنیانهابهابعاداقتصادیبزرگیرسیدند

تامین مالی دانش بنیان ها  از  طریق بورس و فرابورس
News kasbokar@gmail.com

دســتیار معاون علمی رییس جمهور گفت: حمایت از 
ایجاد و توســعه ۱۳ مرکز نوآوری دولتی، دانشــگاهی 
و پارکی و پیگیری تکمیل ۵۶ پــروژه مرکز نوآوری در 

دست اجرا از جمله اقدامات صورت گرفته است.
به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمدجواد صدری مهر هدف حمایت 
از ایجاد و توســعه فعالیت های زیرساختهای زیست بوم 
نوآوری را »ارتقا و تقویت زیرســاخت ها« خواند و اظهار 
کرد: این برنامه حمایت در سه بخش مختلف شامل مراکز 
نوآوری با ماهیت سازمان مؤسس دولتی ذیل پارک های 
علم و فناوری و مراکز رشــد، مراکز نوآوری دانشگاهی، 
پژوهشگاه ها و دســتگاه های اجرایی و مراکز نوآوری با 
ماهیت سازمان مؤسس بخش خصوصی، کارخانه های 

نوآوری و شتابدهنده های نوآوری ارائه شده است.
به گفته او، توســعه مراکــز نوآوری ذیل دانشــگاه ها، 
پارک های علم و فناوری و ســازمان های دولتی نقش 

مهمی در تبدیل دانش به ارزش دارند.
دســتیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان در 
ساماندهی و توسعه زیرســاخت های فناوری و نوآوری 
افزود: ایــن مراکز نــوآوری به تیم ها و هســته ها اجازه 
می دهند تا با همکاری دولت، دانشــگاه ها، پژوهشگاه ها 

و پارک های علم و فناوری ایده هــای خود را اجرا کرده و 
با همراهی خبرگان صنعتی و ســرمایه گذاران خدمات 
و محصولات جدیدی بر پایه دســتاوردهای خود به بازار 
عرضه کرده و فعالیت های خود را به یک مدل کسب و کار 
پایدار تبدیل کنند. وی ضمن اشاره به اینکه، رویکرد اصلی 
در اجرای آئین نامه »حمایت از ایجاد، توســعه فعالیت و 
اعتباربخشی به مراکز نوآوری«، حمایت هدفمند از توسعه 
زیرساخت ها با رویکرد ایجاد زنجیره ارزش در زیست بوم 
نوآوری کشور است؛ ادامه داد: حمایت از ایجاد و توسعه 
۱۳ مرکز نوآوری دولتی، دانشگاهی و پارکی و پیگیری 
تکمیل ۵۶ پروژه مرکز نوآوری در دســت اجرا از جمله 

اقدامات صورت گرفته است.
صدری مهر در ادامه به مراکز نوآوری بخش خصوصی 
اشــاره کرد و گفت: حمایت از ایجاد و توســعه مرکز 
نوآوری بخش خصوصی در قالب پنج توافقنامه به متراژ 
۱۵۵۰۰ مترمربع و پیگیری تکمیل ســه پروژه مرکز 
نوآوری نوآوری در دست اجرا به متراژ ۸۰۰۰ مترمربع 
از جمله اقداماتی اســت که دفتر در سال ۱۴۰۲ رقم 

زده است.
وی ضمن اشــاره به اینکه کارخانه های نوآوری امروزه 
نقش بســیار مهمی در ایجاد زیســت بوم پویا و نوآور 

در کشــور دارند، اذعان کرد: آنچه که در کارخانه های 
نوآوری اهمیت ویژه ای می آفریند، ایجاد فضایی برای 
تجمع موجودیت های مختلف زیست بوم نوآوری در کنار 
یکدیگر است. به گونه ای که بدون وابستگی های بیرونی 
این موجودیت ها بتوانند در کنار یکدیگر فعالیت کرده و 

به سودآوری برسند.
دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان در 
ساماندهی و توسعه زیرســاخت های فناوری و نوآوری 
ادامه داد: به بیان دیگــر، کارخانه های نوآوری فضایی 
جهت استقرار زیرســاخت های زیســت بوم نوآوری 
همچون فضای کار اشتراکی، مراکز نوآوری، شتابدهنده 
ها، صندوق های سرمایه گذاری، شــرکت های فناور و 
دفاتر تحقیق و توسعه فراهم می کنند. به همین دلیل، 
کارخانه های نوآوری به عنــوان یکی از مهمترین اجزا 
زیســت بوم نوآوری در اســتان های مختلف شناخته 

می شوند.
وی ضمن اشــاره به اینکه در همین راستا، برنامه های 
توســعه کارخانه های نوآوری در سال ۱۴۰۲ با جدیت 
بیشتری در دستور کار دفتر توســعه زیرساخت های 
زیستبوم نوآوری قرار گرفت، خاطرنشان کرد: حمایت از 
ایجاد و توسعه کارخانه های نوآوری در قالب چهار توافق 

نامه به متراژ ۲۱ هزار مترمربــع و مبلغ ۱۵۰ میلیارد 
ریال، پیگیــری تکمیل هفت پــروژه کارخانه نوآوری 
در دســت اجرا به متراژ ۳۳ هزار مترمربع و مبلغ ۳۰۰ 
میلیارد ریال، حمایت از توســعه کارخانه های نوآوری 
گلستان، همدان، کرمانشاه، لرســتان، سمنان، یزد و 
فاز چهارم کارخانه نوآوری زاهدان، حمایت از فازهای 
توسعه کارخانه نوآوری و صنایع خلاق آمپر، حمایت از 
راه اندازی کارخانه نوآوری نساجی قائم شهر، حمایت 
از ایجاد پاویون کارخانه های نوآوری در نمایشگاه نورث 
استار دبی ۱۴۰۲، شکل گیری انجمن صنفی خصوصی 
کارخانه های نوآوری به منظور مشــارکت های هر چه 
بیشتر بخش خصوصی درمدیریت فضاهای اکوسیستم 
فناوری و نوآوری کشــور، حمایت از برگزاری رویداد 
ترویجی شبکه سازی و توانمندسازی در کارخانه های 
نوآوری سطح کشــور، ارائه بیش از ســه هزار ساعت 
مشــاوره و منتورینگ و کوچینگ برای شــرکت های 
مستقر در کارخانه های نوآوری و مشارکت و همکاری با 
نهادهای حمایتی همچون کمیته امداد امام خمینی با 
هدف ترویج کار آفرینی برای دانش آموزان کم بضاعت 
از جمله اقدامات دفتر توسعه زیرساخت های زیست بوم 

نوآوری در سال گذشته بود

پژوهشگران »دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس« از کشف 
یک راه حل برای خنک کردن ســاختمان ها در فصل 
گرما و گرم کردن آنها در فصل سرما پیدا کرده اند که به 
صرفه جویی در مصرف انرژی کمک می کند.به گزارش 
ایسنا، با افزایش دما در سطح جهان، نیاز به گزینه های 

خنک کننده پایدارتر نیز در حال افزایش است.
به نقــل از فیــز، پژوهشــگران »دانشــگاه کالیفرنیا 
لس آنجلس«)UCLA( و همکارانشــان اکنون یک 
فرآینــد مقرون به صرفه و مقیاس پذیــر را برای خنک 
کردن ســاختمان ها در تابســتان و گرم کردن آنها در 
زمستان پیدا کرده اند. این گروه پژوهشی به سرپرستی 
»اســوث رامان«)Aaswath Raman( دانشیار 
مهندسی مواد در دانشکده مهندسی دانشگاه کالیفرنیا 
لس آنجلــس، روش جدیدی را بــرای تنظیم حرکت 
گرمای تابشی از طریق مصالح ســاختمانی به منظور 

بهینه سازی مدیریت حرارتی ارائه داده اند.
گرمای تابشی زمانی احســاس می شود که یک سطح 
داغ، بــدن و خانه های ما را گرم می کند. گرما توســط 
امواج الکترومغناطیسی در سراســر سطح زمین بین 

ســاختمان ها و محیط  بیــن آنها ماننــد خیابان ها و 
سازه های مجاور حرکت می کند.

تفاوت در نحوه حرکت گرمای تابشی بین ساختمان ها 
و زمین مدت هاست که برای خنک کردن ساختمان ها 
چالش ایجاد کرده اســت؛ به ویژه ساختمان هایی که 
سطح آنها کمتر رو به آســمان قرار دارد. خنک شدن 
این ساختمان ها در تابســتان به سختی انجام می شود 
زیرا وقتی دمای بیرون بالاســت، از زمین و دیوارهای 
مجاور در برابر گرما محافظت می کند. گرم کردن این 
ساختمان ها در زمستان نیز به همان اندازه دشوار است 
زیرا دمای بیرون کاهش می یابد و ساختمان ها گرما را 

از دست می دهند.
رامان گفت: اگر به شهرهای تاریخی مانند سانتورینی 
در یونــان یا جودپــور در هند نــگاه کنیــم، متوجه 
می شــویم که خنک کردن ســاختمان ها با ســاختن 
ســقف ها و دیوارهایی کــه نور خورشــید را منعکس 
می کنند، قرن ها انجام  شــده اســت. در ســال های 
اخیر علاقه زیادی به پوشــش های ســرد سقف وجود 
داشته اســت که نور خورشــید را منعکس می کنند 

 اما خنــک کــردن دیوارهــا و پنجره ها یــک چالش 
بسیار پیچیده تر است.

با توجــه بــه موفقیــت ثابت شــده در خنک کردن 
ســاختمان ها با استفاده از رنگ ســفید روی سقف ها 
برای انعکاس نور خورشــید و تابش گرما به آســمان، 
پژوهشــگران تصمیم گرفتند تا از طریق پوشش دادن 
دیوارهــا و پنجره ها با موادی که بهتــر می توان آنها را 
مدیریت کرد، اثر خنک کننده تابشی مشابهی را ایجاد 
کنند. پژوهشگران نشان دادند که مواد قادر به جذب و 
انتشار گرمای تابشــی می توانند در تابستان خنک تر و 
در زمستان گرم تر از مصالح ساختمانی معمولی باشند.

رامان گفــت: وقتــی متوجه شــدیم مــوادی مانند 
پلی پروپیلن که از پلاستیک های خانگی تهیه می کنیم، 
می توانند گرما را به طور بسیار مؤثری بتابانند یا جذب 
کنند، هیجان زده شــدیم. مقیاس پذیــری این مواد 
بدان معناست که در آینده نزدیک می توانیم آنها را در 

ساختمان های قابل تنظیم حرارت ببینیم.
روشاین گروه پژوهشی علاوه بر استفاده آسان از مواد 
مقرون به صرفــه، دارای مزیــت صرفه جویی در انرژی 

با کاهش وابســتگی به سیســتم های تهویه مطبوع و 
بخاری هایی است که نه تنها هزینه دارند، بلکه به انتشار 

دی اکسید کربن منجر می شوند.
 )Jyotirmoy Mandal(»جیوتیرموی مانــدال«
پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: مکانیسم پیشنهادی ما 
کاملا غیرفعال است و همین ویژگی آن را به یک روش 
پایدار برای خنک کردن و گرم کردن ســاختمان ها در 
فصول گوناگون ســال و صرفه جویی در مصرف انرژی 

تبدیل می کند.
به گفته پژوهشگران، این روش جدید می تواند به راحتی 
مقیاس پذیر شود و برای جوامع کم درآمد با دسترسی 
محدود یا بدون دسترسی به سیستم های سرمایشی و 
گرمایشی که شاهد افزایش تلفات ناشی از رویدادهای 
آب وهوایی در سراســر جهان بوده اند، تاثیرگذار باشد. 
رامان و گروهش در حال بررســی راه هایی برای نشان 
دادن این اثر در ساختمان های بزرگ تر و صرفه جویی در 
انرژی واقعی آنها به  ویژه در جوامع آسیب پذیر در برابر 
 Cell Reports« گرما هستند. این پژوهش در مجله

Physical Science« به چاپ رسید.

رئیس دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی از مصوبه هیات 
امنای این دانشگاه به منظور راه اندازی پردیس خودگردان 
خبر داد و گفت: در جلسه اخیر هیات امنا تاسیس پردیس 
خودگردان به تصویب رســید و پذیرش دانشــجو در این 
مجموعه هــای شــهریه پرداز، با توجه به مشــکلات مالی 
دانشــگاه ها حائز اهمیت اســت. به گزارش ایرنا، امیررضا 
شاهانی به مصوبه هیات امنای دانشگاه صنعتی خواجه نصیر 
درباره تجمیع ساختمان های دانشگاه نیز اشاره کرد و گفت: 
در ۲۵ سال گذشته بارها خبر تجمیع را شنیدیم اما عملیاتی 
نشد و تلاش کردیم این موضوع را اجرایی کنیم که با موافقت 
وزیر علوم به کمیسیون مستندسازی دولت ارسال شد که 
اکنون سه ساختمان آموزشی در حال ساخت بوده و این کار 

در ازای تهاتر املاک صورت می گیرد.
وی ادامه داد: دانشگاه خواجه نصیر املاکی داشت که در طول 
زمان از دست رفت و با پیگیری احیا شد به عنوان مثال زمین 
۱۵ هکتاری از ابتدای دولت به عنــوان خوابگاه متاهلی در 
اختیار دانشگاه بود که مشکلاتی در مالکیت آن ایجاد شده بود 
و با ارائه مستندات در یک ماه گذشته، این مشکل تا حدودی 

برطرف شــد و با رفع کامل آن، مالکیت مشکلات خوابگاه 
متاهلان در آینده برطرف می شود چرا که ما اکنون ۱۷ واحد 

خوابگاه متاهلی داریم و بسیاری هم در صف انتظار هستند.
رئیس دانشــگاه خواجه نصیرالدین طوسی به اقدامات این 
دانشگاه در حوزه فرهنگی اشاره و مهم ترین آنها را دریافت 
مجوز دو کانون عنوان کرد که یکی از آنها در شــرق تهران 
به زودی افتتاح می شود و دیگری در پردیس ولیعصر ایجاد 
شده است. شاهانی گفت: در راستای اقدامات فرهنگی، مجوز 
تشکل های دانشــجویی را صادر کردیم و جلسات شورای 
صنفی نیز برگزار شد اما معتقد هستیم دانشجویان ما از حیث 

تعاملات اجتماعی مشکلاتی دارند که باید برطرف شود.
وی توضیح داد: مدیریت هزینه های تغذیه از دیگر اقدامات 
صورت گرفته در دانشگاه است و دانشگاه قراردادی به مبلغ 
۶۰ تا ۷۰ میلیارد تومان با پیمانکار داشت و چون این رقم، 
قابل توجه بود سیستم را تغییر دادیم و الان مواد غذایی اصلی 
را خود دانشگاه تامین می کند و با این کار کیفیت غذا بهبود 
یافت و هزینه ها نیز نسبت به ســال گذشته با توجه به نرخ 
تورم، ۴۰ درصد کاهش یافت و از این طریق بخشی از مطالبات 

کارکنان، اعضای هیات علمی و معوقات مهرماه سال گذشته 
آنها پرداخت شد.

رئیس دانشــگاه خواجه نصیــر به تصویب طرح تشــویق 
دانشجویان ممتاز در مقاطع کارشناسی و کارشناسی ارشد 
اشاره کرد و گفت: تشویق های مالی و رفاهی برای یک درصد 
دانشــجویان برتر پیش بینی شــد که ۱۰ درصد شهریه را 
پرداخت کنیم و برای ۲ و ۳ درصد دانشجویان برتر نیز پنج 

درصد شهریه پرداخت می شود.
شاهانی افزود: در سه سال گذشته، تعداد زیادی عضو هیات 
علمی که به لحاظ علمی و تعهد رتبه بالایی داشتند جذب 
کردیم و برای مثال دو برگزیده المپیادی جذب دانشــگاه 
شدند. وی از موافقت هیات امنای دانشگاه خواجه نصیر برای 
ایجاد دانشکده علوم و فناوری های راهبردی خبر داد و گفت: 
با توجه به اهمیت علوم پایه و فنی مهندسی، تصمیم گرفتیم 
امکانی فراهم شود تا استادان و دانشجویان برای همکاری در 
کنار یکدیگر باشند و فعالیت برخی رشته های هوش مصنوعی 

در این دانشگاه ضروری است.
شاهانی یادآور شد: همچنین قراردادهای پژوهشی با بسیاری 

از دستگاه ها از جمله معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و مجموعه های دفاعی منعقد کردیم و در برخی حوزه ها از 
جمله پیش رانش لیزری دانشگاه خواجه نصیر، پیشگام است.
رئیس دانشــگاه خواجه نصیر خواســتار توجه ویژه دولت 
چهاردهم به دانشگاه ها شد و گفت:  برای نمونه، صنعت خودرو 
به دانشگاه مراجعه نکرد که در این زمینه مردم هم از لحاظ 
کیفیت و قیمت خودروهای تولیدی رضایت ندارند و معتقدیم 
در صورت استفاده از ظرفیت دانشگاه، شاهد پیشرفت این 

صنعت خواهیم بود.
شــاهانی ادامه داد: امیدواریم علم و فناوری در دانشــگاه و 
کشور به عنوان شاخص توسعه در نظر گرفته شود، استراتژی 
مشخصی برای شــرکت های دانش بنیان داشته باشیم و از 
ظرفیت نخبگان دانشگاه ها استفاده شود. وی ادامه داد: در 
حوزه حکمرانی باید دولت به دانشگاه ها مراجعه کنند زیرا 
صادرات محصولات های تک، کمتر از یک درصد اســت و 
این به معنای خام فروشی است در حالی با دانش بنیان شدن 
محصولات، آورده اقتصادی ما هم چند برابر می شود و این امر 

در دانشگاه ها محقق می شود.

ایجاد و توسعه ۱۳ مرکز نوآوری دولتی، دانشگاهی و پارکی

مکانیسم جدیدی برای خنک کردن ساختمان ها بدون تلف شدن انرژی

ایجاد پردیس خودگردان دانشگاه خواجه نصیر تصویب شد
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کشاورزي

برنج يكي از خوراك هاي اصلي ايراني هاست؛ خوراكي 
كه چند سالی است نوع ايراني آن از سفره هاي خانوارها 
رخت بربســته است. چند سالي اســت كه كشاورزان 
ايراني ديگر تمايلي به كاشــت و برداشت برنج ندارند 
چراكه سفره ايراني ها پر شده است از برنج های هندي 
و پاكستاني. در اين ميان تنها نتيجه ای هم كه حاصل شده، نابودي مزارع برنج 

است و سود هنگفت عده اي دلال كه از سود واردات بي رويه 
برنج به نان و نوايي رسيده اند. با توجه به اينكه سال هاست 
واردات برنج به صورت فصلي و تعرفه اي انجام مي شود 
و كنترل و تنظيم آن منتقدان بســياري دارد، ايسنا از 
بررسي تغيير سياست واردات برنج و احتمال سهميه اي 
شدن آن در سال آينده خبر مي دهد. سياست فصلي و 
تعرفه اي واردات برنج كه از سال ها پيش اجرا مي شد و 
براي هر فصل )فصل برداشــت( تعرفه خاصی در نظر 
گرفته مي شد، به نظر مي رسد نتوانست آن چنان كه بايد 
موفق باشد و همواره شــاهد بوده ايم كه طي سال هاي 
اخيــر واردات بي رويه جــزو انتقادات كارشناســان و 
نمايندگان مجلس بوده است. درحالي كه از 27 مهر ماه 
امسال واردات برنج تا پايان فصل برداشت اين محصول 
ممنوع اعلام شده اســت اما تنها در آبان ماه سال جاري 
حدود 92 هزارتن برنج خارجي به كشور وارد شده است. 

   آمار دقيق نيست
اين در حالي است كه به گفته دبير انجمن برنج كشور، 

براســاس آمار رســمي گمرك تا پايــان آبان ماه 
نودو ســه، 991 هزار تن برنج وارد كشور شده 

است. شايق در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واردات بي رويه برنج مي گويد: 

اين حدود يك ميليــون تن برنج 
را چه كســي وارد كرده است؟ 

ضمن اينكه حتما اين عدد 
در آذر و دي بــه بيش 

از يك ميليــون تن 
افزايش يافته است. 
شــايق با اشــاره به 

اينكه وزارت جهادكشــاورزي 
ميزان توليد برنج طي سال 

جــاري را 2 ميليون تن اعلام كرده اســت، در حالــي كه آمار 
استان هاي برنج خيز عدد 2 ميليون و 300 هزار تن را نشان مي دهد، 

ادامه مي دهد: وزارت جهادكشــاورزي بايد تكليف خود را روشن كند؛ بدين 
معنا كه يا به اســتان ها اعلام كند با وزارتخانه هماهنگ باشند، يا خودش را با 
آنان هماهنگ كند. دبير انجمن برنج، مشكل اصلي پيش روي برنج را نبود آمار 
دقيق از ميزان توليد و نياز آن در كشور عنوان مي كند و مي گويد: سازمان هاي 
مختلف آمارهاي متفاوتي از ميزان توليد، مصرف ســرانه و نياز واقعي به اين 
محصول ارائه مي دهند و اين موضوع باعث شــده مشكلاتي براي اين محصول 
ايجاد شود. جميل عليزاده شايق درباره واردات برنج در فصل برداشت داخلي 

و تنظيم بازار اين محصول نيز معتقد اســت: واردات برنج در ۶ ماهه دوم سال 
براي تنظيم بازار اين محصول ممنوع اســت. وي درباره ممنوعيت واردات در 
فصل برداشت و تاثير آن بر بازارمصرف نيز تاكيد مي كند: با توجه به ممنوعيت 
واردات كه بايد از 93/7/27 اجرايي مي شد، در ماه آبان حدود 92 هزار تن برنج 
وارد كشور شده است. وي بااشاره به اينكه ثبت سفارش زمان مشخصي دارد اما 

تحويل كالا در 
زمــان مشــخصي صورت 

نمي گيرد، ادامه مي دهد: همانطور كه 
گفته شد، اصلي ترين مشكل برنج نبود آمار 

دقيق از ميزان توليد و واردات است، به طوري كه سازمان هاي 

مختلف آمار متفاوتي از ميزان توليد، مصرف سرانه و نياز واقعي به اين محصول 
ارائه مي دهند كه گمراه كننده است. به گفته عليزاده شايق در ۶ ماهه اول امسال 
770 هزار تن برنج وارد كشور شــده و تا الان ميزان واردات به 900 هزار تن 

هم رسيده است. 

   كاهش واردات برنج نسبت به سال 92
عباس كشــاورز؛ معاون وزير جهادكشــاورزي در امور توليدات 
گياهي در اين خصوص به ايســنا گفته است با وجود اينكه سال 
گذشــته واردات برنج بيش از نياز داخلي بوده و هم اكنون بازار 
از وجود اين محصول اشــباع اســت، براي تنظيم بازار، واردات 
برنج تا پايان فصل برداشــت ممنوع اســت. به گفتــه وي، برنج 
موردنياز كشور سالانه 3 ميليون تن اســت كه بيش از دو ميليون 
تن برنج در داخل توليد شــده و تنها حدود يك ميليون و 100 هزار 
تن بايد از خارج تامين شــود. دادن اين آمار در حالي اســت كه 
 براســاس اعلام گمرك جمهوري اســلامي ايــران در آبان ماه 
ســال جاري يعني پس از ممنوعيــت واردات برنج، 91/8 
هزار تن برنج به ارزش 103/1 ميليون دلار به كشــور 
وارد شــده اســت كه به اين ترتيب در 8 ماهه 
سال جاري برنج با يك پله صعود به عنوان 
دومين قلم عمده وارداتي شــناخته 
شــد. البته با اين حال واردات برنج 
در ماه يادشــده نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته بيش از 20 
درصد كاهش يافته اســت، همچنين 
در 8 ماهه ســال جاري نيــز 828 هزار 
تن برنــج بــه ارزش يك ميليــارد و 28 ميليون 
دلار وارد كشور شــده كه اين رقم نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته با كاهش 40 درصدي 

هر حــال واردات 92 هزار تن برنــج در آبان  همراه بوده اســت اما به 
 امسال و در زماني كه مسئولان دولتي كشــور واردات برنج را ممنوع كر ده اند، 

محل تامل است. 

   رتبه چهارم در واردات برنج
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي آورده است كه ايران با واردات بيش از 
چند  ميليون تن برنج در ســال هاي اخير، پس از كشورهاي فيليپين، نيجريه 
و عربستان سعودي در رده چهارم واردات برنج جهان قرار گرفته است. اين در 
حالي اســت كه عملكرد توليد برنج ايران به تقريب با متوسط عملكرد جهان 
برابري مي كند و ميزان واردات كشــور حدودا 2 برابر ميزان نياز مصرف كشور 
است. مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در تابستان سال جاري روند 
توليد تجارت برنج در ايران را مورد بررسي قرارداد و با اعلام اينكه واردات برنج، 
2برابر مصرف شــده است، گزارش داد: كسب وكار كشــاورزان به خطر افتاده 
است. پيشي گرفتن ميزان واردات برنج از ميزان توليد اين محصول در كشور، 
مساله اي است كه كسب و كار كشاورزاني كه به شكل مستقيم از اين راه امرار 
معاش مي كنند به خطر انداخته است؛ به ويژه آنكه در برخي سال ها ديده شده 
واردات برنج در فصل برداشت قوت مي گيرد و برنجكاران را با مشكلات بيشتري 

روبه رو مي كند. 

پيشي گرفتن واردات از توليد

آمار واردات برنج دست کیست؟

بــحــران كـم آبـي و خشكسالي در 
چند سال اخير كشاورزي و باغداري 
را در دشتســتان، قطب كشــاورزي 
استان بوشهر تحت تاثير خود قرار داده، 
به طوري كه بخش اعظمي از باغ هاي 
ليمو و خرما در اين شهرستان خشك و مزارع آن به زمين هاي 
لم يزرع تبديل شده است. تداوم خشكسالي و نبود آب كافي در 
استان بوشهر كمر نخلستان هاي اين استان كه نماد ايستادگي 
و مقاومتند را خم كرده تا جايي كه بسياري از نخل هاي استان 

همراه با زجر بي آبي ايستاده مي ميرند. 
مهر در گزارشي آورده اســت: نبود منابع آبي پايدار در استان، 
شور شدن آب هاي زيرزميني به دليل برداشت بي رويه و استفاده 
نادرست از آب موجود موجب شــده تا نخلستان هاي استان 
بوشــهر اين روزها بدترين دوران بي آبي خود را سپري كنند. 
خشكسالي در استان بوشــهر درحالي چهارمين سال خود را 
ســپري مي كند كه علاوه بر اينكه بر انواع توليدات كشاورزان 
استان بوشهر تاثير گذاشته است، نخلستان هاي استان را نيز 
تحت تاثير قرار داده كه درصورت تداوم وضعيت موجود بسياري 
از نخلستان هاي اين استان به دليل نبود آب به مرور زمان از بين 

خواهند رفت. 

   تهديدي براي نخلستان هاي جوان
كارشناسان كشاورزي استان بوشــهر معتقدند كه با كاهش 
شــديد آب رودخانه دالكي كه از اســتان فارس سرچشــمه 
مي گيرد، تنها بخشي از نخلستان هاي كناردستي اين رودخانه 
سيراب مي شوند و بسياري از نخلستان هايی كه در پايين دست 
و فاصله دورتر از اين رودخانه قرار دارند، خطر خشكسالي آنها 
را تهديد مي كنــد. بخش قابل توجهي از مردم دشتســتان از 
طريق فعاليــت در زمينه خرما امرارمعــاش مي كنند ولي در 
سال هاي اخير به دنبال كاهش منابع آبي، آبياري نخلستان ها 
در نقاط مختلف دشتستان با مشكلاتي روبه رو شده است و اين 
كمبود منابع آبي باعث شده تا كميت و كيفيت محصولات اين 
نخلستان ها با مشكل مواجه شود. نبود آب و خشكسالي نه تنها 
باعث شده است كه نخلستان هاي ۶0 الي 70 ساله اين روستا 
در حال نابود شدن باشند، بلكه نخلستان هاي جوان و حدود 15 
ساله نيز از ضعف بي آبي در حال خشك شدن هستند. براساس 
گزارش مهر در روستاي دشتستان بين 500 الي ۶00 خانوار از 

اين روستا درآمدشان از طريق نخل تامين مي شود و 120 هزار 
اصله نخل در اين روستا وجود دارد كه اگر آبي به آنها نرسد از 

بين مي روند. 

   معضلي به نام خشكسالي
رئيس مجمع نمايندگان اســتان بوشــهر در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با »كسب و كار« با بيان اينكه كشاورزي در 
دشتستان در ايجاد اشتغال و تامين معيشت مردم نقش ويژه و 
غيرقابل  انكاري دارد، مي گويد: متاسفانه عوامل طبيعي همچون 
ادامه خشكسالي ناشي از كاهش بارندگي در سال هاي اخير و 
عوامل غيرطبيعي باعث بروز مشكلات جدي براي كشاورزان 
شــده اســت، به طوري كه ميزان توليد محصولات نخلداران 

منطقه به يك سوم كاهش يافته است. 
حجت الاسلام سيدمهدي موسوي نژاد خواستار اقدام فوري و 
سريع براي مقابله با اين بحران از طريق تخصيص اعتبار براي 
تسريع در احداث ســد دالكي، اجراي طرح هاي آبخيزداري و 
اصلاح شيوه هاي آبياري از روش سنتي به آبياري مكانيزه شده و 
ادامه مي دهد: دولت مي تواند با پرداخت تسهيلات به كشاورزان 
در مرحله توليد و بازاريابي و نيز ايجاد سياست هاي تشويقي و 
هدايت بخش خصوصي به سرمايه گذاري در حوزه كشاورزي، در 
اين زمينه گام اساسي بردارد و تبعات منفي خشكسالي و بي آبي 
را تا حد زيادي كنترل كند. نماينده مردم دشتستان در مجلس 
با تاكيد بر اين موضوع كه چند سال گذشته يكي از دغدغه هاي 
ما اين بود كه نخلستان هاي اين منطقه به گونه اي آبياري شوند 
كه كاهش محصولات نداشته باشند اما طي دو سال اخبر به ويژه 
امسال دغدغه ما اين بوده كه نخلستان ها خشك نشده و از بين 
نروند. وی ادامه مي دهد: در همين زمينه راهكارهايی پيش بيني 
كرده ايم كه اميدواريم منجر به نجات اين نخلستان ها از معضل 

بي آبي و خشكسالي شود. 

   نابودي مطلق در انتظار نخل ها
به گفته اين نماينده مجلس، بسياري از نخل هاي اين روستاها 
از بين رفته و در حال از بين رفتن هستند و اگر تا دو ماه آينده 
سيراب نشوند به نابودي مطلق خواهند رسيد كه در آن صورت 
راهي براي نجات آنهــا وجود نخواهد داشــت. رئيس مجمع 
نمايندگان استان بوشــهر درباره راهكارهاي مسئولان استان 
بوشهر درباره مبارزه با خشكسالي، مي گويد: يكي از راهكارهای 

بلندمدت احداث سد دالكي بوده كه ظرفيت ذخيره حدود 400 
ميليون مترمكعب آب را دارد كه مي تواند نخلستان هاي منطقه 

را تحت پوشش قرار دهد. 
موسوي نژاد ادامه مي دهد: راهكار دوم و كوتاه مدت اين است 
كه مجوز ايجاد حداقل 150 حلقه چاه در اين روســتاها داده 

شود كه اين امر موجب جلوگيري از خشكسالي نخيلات اين 
منطقه خواهد شد. وي با بيان اينكه نخلداران استان بايد جهت 
اســتفاده بهينه از آب اصلاح الگوي آبياري را رعايت كرده و از 
آبياري تحت فشار استفاده كنند، تاكيد مي كند: بايد مقداري از 
آب بالادست رودخانه دالكي رهاسازي شود تا آب موردنياز اين 

نخلستان ها تامين شود. اين نماينده با بيان اينكه آب رودخانه 
دالكي كاهش زيادي داشته است، معتقد است: آب مورد نياز 
نخلستان هاي شبكه دالكي 3۶0 ميليون مترمكعب آب در سال 
است كه متاسفانه هم اكنون اين ميزان به 90 ميليون مترمكعب 

رسيده است. 

خشكسالي در كمين نخلستان هاي استان بوشهر

نخل هاي دشتستان ايستاده مي میرند
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اصناف

چلوكبابــي و چلوخورش، صنفي كه 
قدمت آن بيش از 80 سال است و در 
هر خياباني نشاني از آن يافت مي شود. 
افزايش روزافزون آشپزخانه ها چه در 
مكان هاي مسكوني، مساجد، هيات ها 
و از آن مهم تر آشپزخانه هايي كه تنها به پخش تراكت اكتقا 
مي كنند و هيچ اثري از محل طبخ غذاي خود به جا نمي گذارند، 
ما را برآن داشــت تا گفت وگويي را با ناصر حســيني؛ رئيس 
اتحاديه چلوكباب و چلوخورش و علي اكبر نريماني؛ نايب رئيس 
اين اتحاديه داشته باشيم تا علاوه بر اعلام شرايط بازار صنف 

خود، نظرشان را در اين باره جويا شويم. 

آقاي حسيني در ابتدا شرايط اخذ پروانه كسب براي 
متقاضيان را شرح دهيد. 

اتحاديه با يك ســري شرايط ســاده براي متقاضيان، پروانه 
كسب صادر مي كند كه بر اين اساس در رسته تهيه غذا فرد 
بايد50 متر مربع كاربري تجاري داشته باشد و تاييديه هاي 
لازم از شــهرداري تهران، ادارات اماكن و بهداشت را داشته 
باشد. لازم به ذكر اســت كه افرادي كه اقدام به دريافت پروانه 
كســب از اين اتحاديه مي كنند، بايد با حضور در كميسيون 
فني در زمينه مهارت هــاي طبخ غذا حرفه لازم را داشــته 
باشــند، درغير اين صورت متقاضي فردي را به عنوان مباشر 
 خود كــه در اين حرفــه تخصص هــاي لازم را دارد، معرفي

 كند. 

چه تعداد عضو داراي پروانه كسب داريد و فروش چه 
غذاهايي در حوزه كاري اتحاديه شماست؟ 

706 واحد صنفي داراي پروانه كسب هستند. چلوكباب ممتاز، 
كوبيده، سلطاني، لقمه و برگ )به علاوه نوع مخصوص برگ( 
. چلومرغ. چلوخورش قورمه ســبزي، قيمه، كدو و بادنجان، 
عدس پلو، چلو رفســنجان، آلبالوپلو، چلوگوشت، باقلاپلو، 
شيرين پلو، زرشــك پلو از جمله غذاهاي قابل عرضه توسط 

اتحاديه چلوكباب و چلوخورش به شمار مي رود. 

نحوه قيمت گذاري غذاها به چه ترتيبي است؟
قيمت غذاها به صورتي نيســت كه به واحدهاي صنفي ابلاغ 

كنيم. اتحاديه فهرستی در اختيار فرد صنفي قرار داده است كه 
طبق آن مواد به كار رفته در غذا به همراه وزن آن و همچنين 
نحوه سرويس دهي را در آن منظور مي كنند و اتحاديه پس از 

بررسي هاي لازم قيمت ها را به تصويب مي رساند. 
 

جزو اتحاديه هايي هستيد كه بيشــترين ارتباط را 
باســامت مردم داريد ،در جهــت رعايت حقوق 

مصرف كنندگان چه اقداماتي داشته ايد؟
 طي روزهاي گذشته جلسه اي با شهنام عرشي؛ رئيس اداره 
بهداشت شمال تهران داشتيم و درباره رعايت سلامت فردي و 
غذا تصميماتي گرفته شد. بر اين اساس مقرر شد امر آموزش 
با جديت بيشتري دنبال شود و كارگران با مهارت هاي لازم در 
زمينه ارتقاي مهارت هاي صنفي و موارد بهداشتي آشنا شوند. 
همچنين مقرر شد تا واحدهاي صنفي مورد تاييد اتحاديه به 
وزارت بهداشت معرفي شــوند و برحسب نحوه رعايت اصول 

بهداشتي لوح زرين و نقره دريافت كنند. 

اين رويه مستلزم اين نيست كه براي همكاري هرچه 
بهتر، نماينده اي از اتحاديه در جلسات مسئولان اداره 

بهداشت حضور پيدا كند؟ 
بله. براي پيشــبرد اهداف اتحاديه و اداره بهداشت پيشنهاد شد تا 
اتحاديه هايي كه با طبخ غذا ارتباط دارند، در جلسات اداره بهداشت 
حضور پيدا كنند و اسامي دارندگان پروانه كسب در سايت وزارت 
بهداشت هم ثبت شود تا مردم شاهد اطلاع رساني صحيحي براي 

مراجعه به واحدهاي مجاز داشته  باشند. 

معضل اصلي اتحاديه چيست؟
با تصويب شوراي شــهر تهران برخي مساجد و حسينيه ها 
اقدام بــه طبخ غذا مي كننــد كه اين موضوع بايــد در قالب 
اخذ پروانه كســب از سوي مساجد و حســينيه ها قانونمند 
شــود تا نظارت جدي در اين آشــپزخانه ها صــورت گيرد. 
چراكــه در اين مكان ها شــاهد هســتيم كارگــران علاوه 
بر رعايت نكردن اصول بهداشــتي، با مهارت هــاي لازم در 
طبخ انواع غــذا آشــنايي ندارند. بــه اعتقاد مــن اين كار، 
 شــرعا جايز نيســت چون در شــرايط غيربهداشــتي غذا 

طبخ مي شود. 

اشــاره اي به فعاليت غيرقانوني برخي آشپزخانه ها 
داشتيد، نظر شما درباره پخش تراكت هاي توزيع غذا 
توسط آشپزخانه هاي مجهول المكاني كه بعضا شاهد 
هستيم سامت و بهداشت غذا را رعايت نمي كنند، 

چيست؟
متاسفانه گســتردگي افرادي كه مبادرت به فروش غذاهاي 
بي كيفيت مي كنند، بســيار زياد است. چندين بار اتحاديه با 
استفاده از شگردهاي لازم اينگونه آشپزخانه ها را شناسايي 
كرده اســت و آدرس اين مكان ها را بــه اداره اماكن معرفي 
كرد. جا دارد از تعامل خوب اداره اماكن با اين اتحاديه كمال 
تشكر را داشته باشم. بايد توجه داشــت كه غذا را نمي توان 
از كنــار خيابان خريد و شــهرداري به عنوان متولي شــهر 
 بايد با افرادي كه ســلامت مردم را به مخاطــره مي اندازند، 

برخورد كند. 

چه پيشنهادي براي مردم داريد؟
مصرف كنندگان بايد از مكان هاي داراي پروانه كسب، غذا تهيه 
كنند. چراكه بازرسان اداره بهداشت و اتحاديه، نظارت كامل بر 

اعضاي خود دارند. 

گاها صحبت هايي پيرامون مواد به كار رفته در كباب 
مطرح مي شود كه موادي به غير از گوشت و پياز در آن 
استفاده مي شود، در مقام رياست اين اتحاديه چه نظري 

در اين باره داريد؟ 
در كباب برگ از راســته گوسفند و فيله گوســاله استفاده 
مي شود و در كوبيده از گوشت چرخ كرده و پياز و ادويه. از 75 
درصد گوشت و 25درصد پياز بايد در كباب استفاده كرد. اگر 
چلوكبابي ها و آشپزخانه ها موادي به غير از موارد ذكر شده، 
اســتفاده كنند تخلف كرده اند و به طور حتم با آنها برخورد 

خواهيم كرد. 

چندين اتحاديه همگن در حوزه فعاليت شما وجود دارد. 
با تجميع اين اتحاديه ها موافق هستيد؟ 

هر اتحاديه شــرح وظايف جداگانــه خــود را دارد. اعضاي 
اتحاديه هاي ديگر نبايد به عرضه غذاهايي كه در فهرست كاري 
آنها وجود ندارد، بپردازند. به نوبه خودم با تجميع اين اتحاديه ها 

مخالف هستم. چون مديريت آن دشوار مي شود. هر اتحاديه اي 
بايد كار تخصصي خود را مديريت كند. اخيرا هم اتحاديه اي 
موضوع تجميع را در اتاق اصناف مطرح كرده است كه مورد 
قبول كميسيون نظارت و بازرسي اتاق قرار نگرفت. شرح وظايف 
رستوران به نحوي است كه بايد غذاهاي فرنگي را در منوي خود 

قرار دهد و ما هم غذاهاي وطني. 
در ادامه با علي اكبر نريمانــي، نايب رئيس اتحاديه چلوكباب 
و چلوخورش، هم صحبت شــديم تا نظرات خود را در زمينه 
عملكرد كميسيون فني و درخواســت هاي يك فرد صنفي 

اعلام كند 

كميســيون فني اتحاديــه چه نقشــي در صدور 
پروانه كسب دارد؟

در كميسيون فني اتحاديه كه بنده مسئوليت آن را بر عهده 
دارم، در ابتــدا متقاضيان پروانه كســب يا مباشــر آنها بايد 
مهارت هاي لازم براي طبخ غذا را داشــته باشند. اين افراد با 
حضور در واحد صنفي اقدام به طبــخ انواع غذاها مي كنند و 
اگر با اين حرفه به صورت كامل آشنايي داشتند، مورد تاييد 

اتحاديه هستند. 

لغو حدود صنفي با محوريت افزايش رقابت و كيفيت 
عملكرد صنوف از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در حال اجراست، نظر شما در اين باره چيست؟ 
ســازمان ها و ادارات از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت هر 
تصميمي براي جامعه اصناف مي گيرند بايد با اتحاديه ها هماهنگ 
باشند و از نظرات آنها استفاده كنند. حدود صنفي را لغو و عنوان 
كردند كه اين رويه باعث افزايش رقابت بين صنوف خواهد شد 
و كيفيت كار بالا مي رود. بدون مشــورت اين تصميمات گرفته 
مي شود. كار ما كار بورسي نيست. كار ما كار بهداشتي است و با جان 
مردم سروكار دارد. برخي سرمايه گذاري هنگفتي در آشپزخانه ها 
مي كنند و غذاي با كيفيتي عرضه مي كنند برخي هم غذاهاي 
بي كيفيت را با قيمت هاي سليقه اي به فروش مي رسانند. به طور 
كلي با لغو حدود صنفي مخالف هستم و اعتقاد دارم باعث برهم 

ريختن فضاي كسب و كار مي شود. 

سود معقول در اين صنف چند درصد است؟
 سود مورد تاييد وزارتخانه 10 تا 15 درصد اما با توجه به شرايط 
وخيم اقتصادي و هزينه هاي بالاي حامل هاي انرژي و مواد اوليه 

اين ميزان سود به كمتر از 7 درصد رسيده است. 

رئيس سابق اتحاديه چلوکباب و چلوخورش  در گفت وگو با »کسب و کار« خواستار شد

قانونمندشدنآشپزخانهمساجدوهیاتها

با نگاهي به عمده فعاليت هاي اتاق هاي 
اصناف، بازرگاني و تعاون درمي يابيم كه 
محور اصلي فعاليت بخش خصوصي در 
حمايت از اقتصاد كشــور است. اتاق ها 
همواره به دنبــال ارائــه راهكارهاي 
بسياري به قواي ســه گانه بوده اند اما سهم بخش خصوصي در 
تصميمات اقتصادي دولت، ناچيز بــوده و از ظرفيت هاي مثال 
زدني آنها به عنوان موتور محرك اقتصــاد در فضاي تجارت به 
كار گرفته نشده است. حمايت از بخش توليد تبديل به جمله اي 
كليشه اي شده است كه همواره مسئولان آن را عنوان مي كنند و 
شاهد هستيم كه عملياتي كردن اين استراتژي صحيح، آن طور 
كه بايد باشد، نيست. اين در حالي است كه با افت قيمت نفت، 
ســرمايه گذاري در بخش توليد بيش از پيش احساس مي شود 
و بخش خصوصي اعتقاد دارد كه تنهــا راه عبور از بحران هاي 
اقتصادي در گرو استفاده از ظرفيت هاي بي بديل اين بخش است. 

عرضه كالا به صورت چكي يا اقساطي باعث ضررهاي 
زيادي به توليد كنندگان شده است

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در اين خصوص اظهار داشت: 
خروج از ركود و تحرك توليد لازمه داشــتن اقتصاد پوياست و 

مستلزم داشتن همكاري و تعامل بيشتر دولت با اصناف است. 
محمدعلي صديقي افزود: در بخش توليد مشــكلات عديده اي 
وجــود دارد و دوره زماني توليد تا توزيع بســته بــه نوع توليد 
از يك تا شــش ماه طــول مي كشــد و توليدكننــدگان براي 
تامين مواد اوليه بايســتي مواد مورد نياز را بــه صورت نقدي 
خريداري كنند امــا عرضه كالا به صورت اقســاطي به فروش 
 مي رســد كه اين رونــد باعث ضــرر و زيــان توليدكنندگان 

شده است. 
وي اضافه كــرد: عرضه كالا به صورت چكي يا اقســاطي باعث 
ضررهاي زيادي به توليد كنندگان مي شــود كه ممكن اســت 
زماني كه كالا را عرضه مي كنند، نرخ ارز يك قيمت باشد و زماني 
كه چك وصول مي شود، نرخ ارز تغيير كرده باشد كه نبود ثبات 

قيمت باعث ضرر خواهد بود. 
صديقي تصريح كرد: شرايط حاكم بر بازار تاثير زيادي را بر توليد 
دارد و نبود ثبات قيمت ارز و نوسانات نرخ دلار باعث پايين آوردن 

قدرت اقتصادي مي شود. 
وي با بيــان اينكــه يكــي از اقدامــات موثر دولــت يازدهم 
ايجاد آرامــش در بازار بود، كه بــار رواني مثبتــي را به همراه 
داشــت، افزود: دولــت تاكنــون وضعيت را خــوب مديريت 
كرده و زحمات دولت قابل ســتايش اســت و اما لازم اســت 
 براي كاهش مشــكلات برنامه ريزي هاي كارشناســي شــده 

صورت بگيرد. 
صديقــي تاكيد كرد: در حال حاضر شــرايط منطقــه و پايين 
آمدن قيمت نفــت و تحريم ها نيز بــر بازار تاثيرگذار اســت 
امــا دولت خــوب عمل كــرده اســت و پايين آمــدن قيمت 
نفــت را بايد فرصــت بســيار خوبي بــراي اســتفاده بهينه 

 از پتانســيل ها و ظرفيت هــاي موجــود در بخــش توليــد
 دانست. 

وي اظهاركرد: حدود 60 ســال قبل هم يك ســال نفت ايران 
خريداري نشد اما آن زمان توانستيم كشور را به خوبي اداره كنيم 
و اكنون نيز با توجه به رشد تكنولوژي و توسعه اقتصادي كشور 

قطعا بايد روي اقتصاد بدون نفت برنامه ريزي داشته باشيم. 
صديقي با تاكيد بر اينكه ذخاير نفت و منابع زيرزميني كشــور 
سهم آيندگان هم هست، افزود: از فرصت به وجود آمده بايد به 
بهترين نحو استفاده كرد و با برنامه ريزي صحيح به سمت توسعه 

اقتصادي كشور گام برداشت. 

آزادسازي تجارت لازمه رونق اقتصاد

رئيس اتحاديه پوشاك تهران نيز آزادسازي تجارت را از جمله 
عوامل رونق اقتصاد كشور دانست و گفت: تشديد نظارت هاي 
بي جهت و دخالت در امور بخش خصوصي توســط دولت، در 
ركود اقتصاد تاثيرگذار اســت و دولت بايد نگاه عاليه بر امور 

نهادي همچون اصناف داشته باشد. 
ابوالقاســم شــيرازي در گفت وگو بــا »كســب وكار« افزود: 
دولت بايــد نگاه حمايتي به بخش خصوصي داشــته باشــد 
و در ايــن راســتا تعرفه هــاي واردات بايــد منطقي شــود. 
 فعاليت هاي اقتصادي در شرايط دشــوار بهره وري را كاهش 

خواهد داد. 
وي تصريــح كــرد: به طــور مثال شــاهد وفور پوشــاك در 
بازار هســتيم و به دليل ركــود، تقاضا كاهش يافته اســت و 

به تبع آن اشــتغالزايي هم نداريم.  اعتقــاد دارم كه با حذف 
قيمت گــذاري، مي تــوان شــرايط رقابتــي بيــن صنوف 
ايجــاد كــرد و رقابت باعــث ارتقــای كســب و كار خواهد 
 شــد و به اين طريق هزينــه توليدي ها هم كاهــش خواهد 

يافت. 

ماليات ها بايد منطقي شود
رضا ترجان، كارشناس مسائل اقتصادي در تشريح راهكارهای  
بهبود اقتصاد كشور اظهار داشت: دولت بايد به چند نكته توجه 

داشته باشد، اول اينكه ماليات ها بايد منطقي باشد.
 زيــرا توليدكننده بايــد بيشــتر از چيزي كــه درآمد دارد 

سرمايه گذاري كند. 

وقتــي مقــداري از آن را بــه دولــت مي دهــد سيســتم 
توليــد از هــم مي پاشــد و توليدكننــده از توليــدش 
مي كاهــد. در صورتــي كــه در تمام دنيا رســم اســت كه 
اگر توليدكننــده بخواهد توليــدش را افزايــش دهد، ديگر 
 از او ماليــات نمي گيرند، كه ايــن قانون در كشــور ما وجود

 ندارد. 
وي افزود: مساله دوم كنترل واردات است كه بايد كارشناسي 
شده و با توجه به نياز كشــور انجام گيرد. مثلا در حوزه كفش 
فقــط توليدكننده ها اجازه واردات داشــته باشــند، زيرا آنها 
كفش را مي شناســند و مي داننــد چه چيــزي را وارد كنند. 
 بايد مراكزي وجود داشــته باشــد كه كالاها را با بررسي وارد

 كنند. 

 »کسب وکار« از راهكارهاي غلبه بر چالش هاي اقتصادي از نگاه اصناف گزارش مي دهد

خروجازركود،درگرواستفادهازظرفیتهايبخشخصوصي



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3091 دوشنبه 22 مردادماه

مدیــرکل تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعــی مازندران 
با بیان این کــه مازندران 
رتبه نخســت کشــور در 
ارائه تسهیلات اشتغالزایی 
و مشــاغل خانگی را دارد، گفت: اعتبارات در نظر 
گرفته شده برای پرداخت تســهیلات به صاحبان 
کسب و کار طرح های اشتغال زایی مشاغل خانگی و 

خرد این استان ۲۵ برابر افزایش یافت.
 علی باقری  در هشتمین جلسه شورای هماهنگی 
مدیران و دســتگاه های تابعه وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی مازندران در ســاری اظهار کرد: رقم 
پرداختی تسهیلات مشــاغل خانگی مازندران در 
سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ در مجموع ۱۲۰ میلیارد 
ریال بود که این رقم در ســال ۱۴۰۰ به ۶۰۰ و در 
ســال ۱۴۰۱ به ۹۱۷ میلیارد ریال رسید. اما سال 
۱۴۰۲ میزان پرداخت این تسهیلات اشتغال زایی 
در مازندران به یک هزار و ۵۴۰ میلیارد ریال افزایش 

یافت که رقمی بی سابقه است.
وی همچنیــن از افزایش صدور مجــوز مربوط به 

طرح های اشتغالزایی مشاغل خانگی مازندران در 
چند سال گذشته خبر داد و افزود: در حالی که سال 
۱۳۹۹ در مجموع یک هزار و ۲۱۷، سال ۱۴۰۰ سه 
هزار و ۴۰۳ و ســال ۱۴۰۱ نیز ۶ هزار و ۵۴ مجوز 
طرح های مشــاغل خانگی در مازندران صادر شد، 
این رقم در سال ۱۴۰۲ به هشت هزار و ۶۵۵ مجوز 

افزایش یافت.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این که 
در غالب شــورای هماهنگی، تعامل بسیار خوبی 
بین دســتگاه های زیرمجموعه این وزارتخانه در 
مازندران وجود دارد، تصریح کــرد: دغدغه  اصلی 
ما ارایه خدمات مطلوب و با کیفیت به مردم است. 
بیش از ۷۰ درصد مردم به نوعی از این دســتگاه ها 
خدمت دریافت می کنند که این امر بیانگر مردمی 

بودن این مجموعه است.
باقری اظهار کرد: افزایش چندین برابری تسهیلات 
مشــاغل خانگی، بیانگر جایــگاه و اهمیت بالای 
مشــاغل خرد و خانگی در بحث اشتغالزایی پایدار 

و اصولی است.
پوشش ۱۶۰ هزار نفری بیمه اجتماعی کشاورزان 

در مازندران
مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان 

و عشایر مازندران نیز در این نشست با بیان این که 
۷۰ درصد از حق بیمه گری روستاییان توسط دولت 
پرداخت می شود، اظهار کرد: در بحث بیمه درمان 
روستاییان مشکلات اساسی وجود دارد و لازمه رفع 
این مشکل نیز تلاش و تعامل مدیران دستگاه های 

اجرایی است.
محمد اســفندیاری گفت: این صندوق هم اکنون 
۱۶۰ هزار نفر از مردم این استان را زیر پوشش دارد. 
از جمعیت بیش از سه میلیون نفری مازندران، ۴۳۳ 
هزار نفر می توانند عضو صنــدوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشــایر استان شوند. در 
این صورت حدود یک هزار و ۳۰۰ نفــر از مزایای 
مستمری بازنشستگی این صندوق بهره مند خواهند 

شد.
مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان 
و عشــایر مازندران از فعالیت ۷۸ کارگزار صندوق 
در اســتان خبر داد و گفت: تاکنون ۲ هزار و ۴۰۰ 
پرونده به اداره کل تامین اجتماعی اســتان ارسال 

شده است.
اسفندیاری تصریح کرد: مادران ساکن در مناطق 
روستایی و عشــایری که دارای سه فرزند یا بیشتر 
باشــند به صورت رایگان زیر پوشش بیمه ای این 

صندوق قرار می گیرند و از مزایــای آن برخوردار 
می شوند.

وی افزود: تاکنون پنج هــزار متقاضی عضویت در 
این صندوق در اســتان ثبت نام کردند که پس از 
راســتی آزمایی اولیه و تشــکلیل پرونده مربوطه، 
یک هزار نفر از این مادران عضو این صندوق شدند 

و رسیدگی بقیه پرونده ها نیز در حال انجام است.
مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان 
و عشایر مازندران خاطرنشان کرد: همه هزینه های 

بیمه مادران مشمول این طرح از سوی دولت و در 
سطح هشت پرداخت می شود و هیچ هزینه ای برای 

بیمه شدگان ندارد.
اسفندیاری اظهار کرد: از مجموع ۱۴ هزار و ۶۳۰ 
تعاونی تشکیل شده در مازندران، هفت هزار و ۸۰۶ 
تعاونی در بخش های مختلف از جمله کشاورزی، 
صنعتی، خدماتــی، تولیدی، توزیعی، مســکن و 
عمران در مازندران فعالیــت دارند و بقیه غیرفعال 

و راکد هستند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران:

مازندران رتبه نخست کشور در پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی را دارد

مدیرکل کانون ایلام خبر داد؛
راه اندازی پایگاه فرهنگی کانون 

ایلام در مرز مهران   
ایلام - مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان ایلام گفت: فعالیت پایگاه فرهنگی 
کانون در پایانه مرزی مهران از ۲۳ مردادماه 
آغاز و تا ششم شــهریور ماه سال جاری ادامه 

دارد.
فاطمــه رســتگار  در جمــع خبرنــگاران 
اظهار داشــت: در ایــن پایــگاه برنامه هایی 
چون عکاســی، دلنوشــته های ادبی، چاپ 
سربند، دست ســازه های حســینی جهت 
 اهــدا بــه کــودکان و نوجوانان حســینی

 انجام می گیرد.
وی افزود: برپایی نمایشگاه عاشورایی اعضای 
کودک و نوجوان کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان و اهدای کتاب از دیگر برنامه های 
پایــگاه فرهنگی کانون ایــلام در مرز مهران 

است.
مدیــرکل کانون پــرورش فکــری کودکان 
و نوجوانــان اســتان ایــلام گفــت: ایــن 
پایگاه مانند ســال هــای گذشــته با هدف 
بهره منــدی از فرصت محــرم و اربعین برای 
کودکان و نوجوانــان، انتقال محتــوا و پیام 
 محــرم و اربعین حســینی و غیــره برگزار 

می شود.
رستگار اضافه کرد: موکب حضرت قاسم)ع( 
)نوجوانان حسینی( نیز در پایانه مرزی مهران 

دایر می شود.
وی در پایــان تصریــح کــرد: مــاه محرم 
امســال برنامه هــای مذهبی بــا محوریت 
 عاشــورا و محــرم در اســتان اجــرا و ادامه

 دارد.

نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در 
مجلس شورای اسلامی و عضو ناظر مجلس 

در شورای عالی آب کشور:
کمبود آب؛ ابــر چالش دنیای 

امروز

سید محسن موســوی: نماینده مردم اراک، 
کمیجــان و خنــداب در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: کمبود آب در دنیــا به یک 
ابر چالش تبدیل شــده و در صــورت فقدان 
 مدیریت در مصارف و منابع دچار خســران 

خواهیم شد.
بــه گــزارش روابــط عمومی شــرکت آب 
منطقه ای مرکــزی، نادرقلــی ابراهیمی در 
سومین نشســت شــورای حفاظت از منابع 
آب و کارگروه ســازگاری با کم آبی اســتان 
افزود: دنیــا و از جملــه ایران وارد شــرایط 
خــاص اقلیمی شــده و شــرایط کم آبی در 
 مناطــق خشــک و نیمه خشــک بحرانی تر

 است.
ابراهیمــی بیان کــرد: ضروری اســت برای 
عبور از این بحــران برنامه هــای راهبردی 
در ســه بخش شــرب، صنعت و کشاورزی 
 داشــته باشــیم تــا بــا تغییــرات اقلیمی 

سازگار شویم.
وی تاکید کرد: در این  راستا جهاد کشاورزی 
در تولیــد محصولات بایــد وظیفه مند عمل 
کند و کشــت گلخانه ای، تولید محصولات 
کشــاورزی مقــاوم بــه کــم آبــی و تغییر 
الگوکشــت را در دســتور کار قرار دهد، آبی 
که در اختیــار بخش صنعت قــرار می گیرد 
باید اصلاح شــود و در بحث شــرب نیز باید 
 صرفه جویی ســرلوحه کارهای مــردم قرار 

بگیرد.
نماینده مردم اراک، کمیجــان و خنداب در 
مجلس شورای اســلامی و عضو ناظر مجلس 
در شورای عالی آب کشــور همچنین برنامه 
ریزی جهت کاهــش تبخیــر از مخازن آب 
های ســطحی، افزایش فضای سبز، تشکیل 
تشــکل های آب بران و پیگیــری طرح های 
انتقــال آب از دریــا را از جملــه راهکارهای 
 لازم بــرای بــرون رفــت از ایــن چالــش 

عنوان کرد.

خبر

 ایلام- پرویز ایدون ادر جمع خبرنگاران  با تبریک روز خبرنگار 
و تقدیر از خدمات و زحمات رســانه ها، اظهار داشت: در سطح 
استان ایلام دو انبار ذخیره سوخت)ایلام و دره شهر( وجود دارد و 
تعداد ۶۱ باب جایگاه سوخت نیز با همه ظرفیت ها در حال انجام 

وظیفه هستند.
 مدیر پخش فرآورده ه های نفتی با اشــاره به اینکه طی ســال 
گذشته بالغ بر ۵۲۷ میلیون لیتر انواع سوخت در سطح استان 
توزیع شده اســت، ادامه داد: برای اربعین امســال سه جایگاه 
سوخت سیار در سطح شهر مرزی مهران ایجاد خواهد شد. وی با 

بیان اینکه سال گذشته دو دستگاه خودرو سوخت رسان)بنزین( 
به صورت سیار در خدمت زائران اربعین حسینی بوده اند، تصریح 
کرد: برای این منظور، امسال شش دستگاه در نظر گرفته شده 

است.
وی با بیان اینکه استان ایلام اولین استانی است که مدیریت نفت 
سفید را از طریق سیستم بانکی و سامانه ای به سرانجام رسانده 
است، افزود: سال گذشته از طریق تأمین سوخت زائران اربعین 
حســینی، بالغ بر ۲۴۰ میلیارد ریال برای کشور کسب درآمد 

شده است.
مدیر پخش فرآورده هــای نفتی منطقه ایلام با بیــان اینکه با 
پیگیری های علیزاده نماینده سابق مردم دهلران، آبدانان، دره 
شهر و بدره در مجلس شورای اسلامی، ناحیه نفتی آبدانان ایجاد 
شده و به بهره برداری رسیده اســت، بیان داشت: هر هفته تمام 
نازل های جایگاه های عرضه سوخت در ســطح استان از لحاظ 

کیفی تست می شوند و مورد ارزیابی قرار می گیرند.
ایدون با اشــاره به اینکه ماهیانه نیز تمام نازل های جایگاه های 
سوخت در سطح استان از لحاظ کمی توسط خدمات مهندسی، 
تست و  مورد ارزیابی واقع می  شــوند، یادآور شد: خوشبختانه 
تاکنون هیچگونه مشکل حاد، مهم و مؤثری در سطح جایگاه های 

استان مشاهده نشده است.
وی با بیان اینکــه در جریان حملات ســایبری به جایگاه های 

سوخت کشور، خوشــبختانه این موضوع در سطح استان ایلام 
به خوبی مدیریت و با کمترین مشکلات ساماندهی شده است، 
خاطرنشان ساخت: طی سال گذشته ۱۶ جلسه کمیته تخلفات 
در شــرکت پخش فراورده های نفتی متطقه ایلام برگزار شده و 

یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان جریمه صادر شده است.
مدیر پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام بــا بیان اینکه ۸۰ 
پرونده تخلفات نیز تشکیل و به تعزیرات حکومتی ارسال شده 
است، اضافه کرد: برای این پرونده ها در تعزیرات نیز بالغ بر ۸۰ 

میلیارد ریال جریمه صادر شده است.
مدیر پخــش فراورده های نفتی منطقه ایلام با اشــاره به اینکه 
تأمین سوخت بالگردها، تأمین سوخت ماشین آلات و اتوبوس ها 
در کشور عراق، ذخیره سازی نفت و گاز برای اتوبوس های درون 
شهری و بسیج نیروهای فنی به تعداد ۲۰ نفر از جمله برنامه های 
این شرکت در ایام اربعین امسال است، تأکید کرد: تلاش خواهیم 
کرد که امســال  تهیه، تأمین و توزیع ســوخت مورد نیاز زوار، 
خودروها، اتوبوس ها، ماشــین آلات و موکب ها به نحو مطلوبی 

فراهم گردد و با کوچک ترین مشکلی مواجه نشوند.
ایدون با بیان اینکه با همراهی، همکاری و مشارکت همکاران، 
یک موکب بــرای ارائه خدمات بــه زائران در مــرز مهران دایر 
خواهد شــد، گفت: در ایــن موکب در طول شــبانه روز قریب 
۳۰۰۰ پرس غذای گرم طبخ و در بین زوار توزیع خواهد شــد. 

وی با اشاره به اینکه در ایام اربعین در همه جایگاه های سوخت 
مسیر زوار کارت های سوخت آزاد بدون هیچ گونه محدودیتی 
وجود خواهد داشــت، یادآور شــد: از عموم مردم و زوار نتظار 
می رود که کارت های ســوخت خود را به همراه داشته باشند تا 
 شــاهد ایجاد صف های طولانی در جایگاه های عرضه سوخت 

در سطح استان نباشیم.
مدیر پخــش فرآورده های نفتــی منطقه ایلام با بیــان اینکه 
مصرف بنزین در سطح اســتان ایلام تقریباً ۸۱۰ هزار لیتر در 
طول شبانه روز است، خاطرنشان ســاخت: در ایام اربعین این 
 میزان مصرف ســوخت به بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار لیتر 

می رسد.
پرویز ایدون با اشاره به اینکه جایگاه سوختی که سال گذشته و 
در ایام اربعین موجبات خســارت به برخی از خودروها را فراهم 
ســاخته بود، بیش از هشــت میلیارد ریال جریمه شده است، 
تصریح کرد: تمام خودروهایی که به علت اســتفاده از سوخت 
این جایگاه دچار خسارت شده بودند، توسط صاحب این جایگاه 

جبران خسارت شده اند.
وی در پایان این نشســت با تقدیر و تجلیل از خبرنگاران، نقش 
رسانه ها را در آگاهی بخشی و تنویر افکار عمومی، بی بدیل دانست 
و تأکید کرد: امیدواریم که با تعامل، همراهی و همکاری رسانه ها، 

شاهد بهبود ارائه خدمات به مردم و در سطح جامعه باشیم.

 زهرا قره باغی:  بنابر اعلام شهردار اندیشه ،  بهروز کاویانی از اجرای طرح هوشمندسازی 
چراغ های راهنمایی رانندگی تقاطع های سطح شهر اندیشه در راستای مدیریت بدون 

ترافیک ، کاهش زمان انتظار برای خودروها خبر داد.
  وی در این خصوص گفت: یکی از طرح های مهم شــهرها هوشمندســازی تقاطع ها 
با توجه به حجــم افزایش تــردد خودروها و وســایل نقلیــه از   شــهرهای اقماری 
 پایتخت می باشــد که به دلیل نرخ بالای رشــد جمعیــت اجرای این طرح بســیار 

حائز اهمیت است .
 وی افــزود: امــروز دیگــر نمی تــوان بــه روش های ســنتی گذشــته تکیــه کرد 
 چرا که جوابگوی میزان نظــم دهی در مدیریــت ترافیک را به هیچ وجه در دســت 

نخواهیم داشت .
 بهروز کاویانی تصریح کرد: در این راســتا با توجه به اینکه در شــهر اندیشه ترافیک 

در ســاعت های مختلــف آهنگــی متفــاوت دارد بــرای کاهش مصرف ســوخت، 
مدیریت زمان شــهروندان، کاهــش آلودگی هــوا و جلوگیری از هــدر رفتن منابع 
مادی و ســاعت ها وقــت از شــهروندان تقاطع های شــهر را به عنــوان گلوگاه های 
 ترافیکی توســط سیســتم های هوشــمند کنترل مرکــزی چراغ هــای راهنمایی 

تجهیز می نماییم.
 وی با بیان اینکه با وجود این طرح می توان بســیاری از محاسبات ترافیکی را در زمان 
چراغ سبز یا قرمز کاهش داد یادآور شد: این سیستم هوشمند با محاسبه لحظه ای میزان 
ترافیک عبوری بهترین زمان را جهت تردد خودروها از مسیرهای تعیین شده در آرامش 
و تسهیل در تردد شهروندان دارد که در کنار آن نیز می توان از کلیه آمارها و اطلاعات 
ترافیکی در بازه های زمانی مختلف برای اجرای پروژه های عمرانی جهت کاهش ترافیک 

بهره مند گردیم .

عالیه رضوانی- ســخنگوی شورای اسلامی شــهر کرج گفت: 
خبرنگاران طلایه داران جبهه آگاهی هستند که با روایت درست 
و وقایع نگاری ســریع و بی پرده می توانند سرنوشــت کشور 
 را جوری رقم بزنند که در مســیر پیشــبرد اهداف کشور موثر

 واقع شوند.
علی قاسم پور در پایان یکصد و هفتاد و ششمین جلسه رسمی 
شورای شهر در جمع اصحاب رســانه با تبریک فرارسیدن ۱۷ 
مرداد روز خبرنگار افزود: هیچکس حق ندارد بین رســانه های 
منتقد و غیر منتقد خط کش بگذارد و یا با ابزار پول اقدام به یار 

کشی کند بلکه انتقادات سازنده را باید پذیرفت .

وی با بیان اینکه پول ابزار حق الزحمه افراد است و هیچ کس حق 
ندارد برای رسانه ها و خبرنگاران خط  کش تعیین کند چرا که 
ما بنا را بر این گذاشته ایم که با خبرنگاران و مردم شریف کرج 
صادق باشیم،ادامه داد: باید در فضای آرامش موضوعات را دنبال 
کنیم و بتوانیم بازویی برای رفع مشکلات مردم در یکسال باقی 

مانده شورای ششم باشیم.
قاسم پور با اشاره به اینکه مدیریت شهری باید با عملکرد خوب 
خود ،پروژه های شهری را در معرض نمایش شهروندان بگذارد، 
اظهار کرد: برای دیده شــدن نیاز به ارائه پروژه های شــهری و 
خدمات مطلوب به شهروندان داریم تا شهروندان خود عملکرد 

مدیریت شــهری را لمس کنند ،چرا که ما نیازی به دیده شدن 
با استفاده از تبلیغ نداریم و بخشی از حاکمیت شهر هستیم .

 ســحنگوی شــورای شــهر کرج در واکنش به حادثه تصادف 
عابر با خط ویژه» بــی آر تی« که منجر به فوت یک شــهروند 
خانم شده اســت، اظهار کرد:به خانواده خانم علیزاده تسلیت 
عرض نموده و ابراز تاســف شــدید خودم و مدیریت شــهری 
کرج را اعــلام مــی دارم و از مــردم هم خواهــش می کنیم 
 قوانین عبور و مرور از خط ویژه را رعایــت کرده و از محل های 

مجاز عبور کنند.
 وی تاکید کرد: در ارتباط با پروژه اتوبوس های برقی در سنوات 

گذشته تذکراتی به شهردار کرج داده شده اما در حال حاضر این 
پروژه مورد اســتفاده مردم قرار گرفته و البته با مشــکلاتی نیز 

همراه بوده است.
قاسم پور با اشاره به کلیپی که درفضای مجازی توسط یک بلاگر 
درارتباط با تبلیغ اتوبوس های برقی منتشر شد،خاطرنشان کرد: 
در رابطه کلیپ منتشــر شده توســط یک بلاگر فضای مجازی 
درارتباط با تبلیغ اتوبوس های برقی منتشر شدبا شهردار کرج 
صحبت کردیم که شــهردار کرج تاکید کرد این اقدام از سمت 
شــهرداری کرج صورت نگرفته و هزینــه ای بابت آن پرداخت 

نشده است .

نماینــده مــردم شهرســتان لنجــان در مجلــس شــورای 
اســلامی، روز شــنبه ســیزدهم مردادماه، ضمــن حضور در 
مجتمــع فولاد ســبا و بازدیــد از خطوط تولید این شــرکت، 
در جلســه ای با مدیر ایــن شــرکت راهکارهــای حمایت از 
 صنعت و توســعه متوازن منطقــه را مورد واکاوی و بررســی 

قرار دادند.
باکبرپولادی نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای 
اسلامی خاطرنشان کرد: اهتمام و پیگیری ویژه در مجلس شورای 
اسلامی جهت حل مسئله ناترازی انرژی را وظیفه خود می دانم.

وی با بیــان اینکه شــرایط فعلــی مجتمع فولاد ســبا باعث 
امیدواری اســت، گفت: ایــن کارخانه می توانــد درعین حال 
که منشــأ خیروبرکت برای کل کشور اســت و محصولات آن 

گره گشــای صنایع پایین دســت اســت، در زمینــه تعاملات 
 منطقه ای نیز موفق عمــل کرده و موجب افزایــش امیدواری 

مردم شده است.
 پولادی محدودیت ها و ناترازی انرژی در صنعت فولاد و به طور 
خاص مجتمع فولاد ســبا را یکی از نکات بسیار مهم در مسیر 
توسعه صنعتی و جهش تولید کشور خواند و ادامه داد: درحالی که 
میزان تولید و سودآوری این شــرکت می تواند بسیار بیشتر از 
میزان فعلی باشــد، معضل کمبود انرژی باعث کاهش شــدید 
تولیدات این شرکت شــده که باید با همت مسئولان برای آن 
چاره اندیشــی شــود. ضمن اینکه تأمین برق در تابستان و گاز 
در زمستان برای صنایع و ایجاد ارزش افزوده و توسعه صادرات 
غیرنفتی توسط نمایندگان در مجلس شورای اسلامی با جدیت 

دنبال خواهد شد. وی تصریح کرد: سیاست های مدیریتی مجتمع 
فولاد سبا و تکنولوژی این صنعت به صورتی است که می تواند 
حداکثر میزان بازدهی و بهره وری را در ضمن حداقل آلایندگی 

داشته باشد.
نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه امروز ظرفیت این مجتمع صنعتی در اختیار تولید ورق های 
راهبردی و خاص در کشور است افزود: حل مشکل ناترازی انرژی 

در صنعت فولاد باید در اولویت برنامه های دولت قرار گیرد.
پولادی با اشاره به برنامه های توسعه شرکت برای تولید ورق های 
موردنیاز کشــور و جلوگیری از خروج ارز افــزود: احداث خط 
پروژه تکمیل نورد گرم در این مجتمع مطابق با استانداردهای 
زیست محیطی، زمینه اشتغال پایدار برای جوانان منطقه و رقابت 

این شرکت در بازارهای جهانی را بیش از گذشته فراهم می کند.
وی در ادامــه، اجرای بیــش از ۳ هــزار میلیــارد  ریال طرح 
زیست محیطی در این شرکت و ارتقای سطح تعاملات با منطقه 
را از مهم ترین اقدامات این مجتمع در راســتای مسئولیت های 
اجتماعی برشمرد و گفت: بدون شــک با بهبود این تعاملات و 

همکاری ها شاهد بهبود حال صنعت و شهرستان خواهیم بود.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرپخشفراوردههاینفتیمنطقهایلام:۶جایگاهسوختسیاردرمرزمهرانراهاندازیمیشود

شهرداراندیشهخبرداد:تقاطعهایشهراندیشهبهسیستمهوشمندسازیتجهیزمیگردد

سخنگویشورایاسلامیشهرکرج:هیچکسحقنداردبرایرسانههاوخبرنگارانخطکشتعیینکند

تأمینبرقوگازصنایعتوسطنمایندگاندرمجلسشورایاسلامیباجدیتدنبالمیشود

استان ها
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 کسب و کار

آگهی  تجدید  مناقصه تهیه و اجرای عملیات رو سازی معابر فاز 2 
در محدوده منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

سازمان همیاری شهرداری های اســتان قم در نظر دارد با عنایت به مصوبه هیات مدیره محترم نسبت به مناقصه تهیه و 
اجرای عملیات رو سازی معابر فاز 2  منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

خود ، از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به شرکت های واجد شرایط اقدام نماید.

مبلغ کل )ریال(مشخصات ردیف

1,062,932,713،212تهیه و اجرای عملیات رو سازی معابر فاز 2 منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان1
- سازمان همیاری شهرداری های استان قم در نظر دارد از طریق  مناقصه عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد ، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )setadiran.ir( و با شماره مناقصه  2003095447000010 شماره سیستمی 5029  به صورت الکترونیکی اعلام می گردد.
 تاریخ انتشار: 1403/05/22                       مهلت دریافت اسناد مزایده:    1403/05/25

 تاریخ بازدید:  1403/05/22                                  مهلت ارسال پیشنهاد: 1403/06/06
 تاریخ بازگشایی: 1403/06/06                                   تاریخ اعلام به برنده : 1403/06/06

 ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است: 
1.برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مناقصه )در 
صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مناقصه )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران 

محترم از این طریق امکان پذیر می باشد
2.کلیه اطلاعات دیوار پیش ساخته بتنی شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مناقصه ، قابل مشاهده، بررسی و 

انتخاب می باشد. 
3.شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب 1337( اقدام نمایند.

4.سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .
5.علاقمندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی (توکن) با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: مرکز 

پشتیبانی و راهبری سامانه: 021-41934 
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir (بخش “ثبت نام/پروفایل مزایده گر" موجود است.

سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است.-
دفتر محل کار شرکت و حوزه فعالیت در سطح استان قم باشد.-

مهلت تسلیم پیشنهادها:  
* آخرین مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد روز سه شنبه مورخ 1403/06/06  تا ساعت 8 صبح  می باشد.

 - متقاضیان حقیقی و حقوقی می توانند از روز انتشار جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس قم – میدان نواب صفوی – انتهای بلوار امام موسی صدر  – جنب استانداری 
قم – طبقه دوم نمایشگاه دائمی – سازمان همیاری شهرداری های استان قم مراجعه و یا به شماره تلفن 02536564805  واحد بازرگانی سازمان تماس حاصل فرمائید.

شناسه آگهی 1766548
سازمان همیاری شهرداری های استان قم

آگهي تجدید مزایده عمومي 36-403-4
اداره کل راه آهن شمالشرق)1( شاهرود در نظر دارد نسبت به برگزاری تجدید مزایده از درگاه سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و بشرح ذیل اقدام نماید. متقاضیان موظفند برای شرکت در مزایده نسبت 
به ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند. لازم بذکر است کلیه مراحل برگزاری مزایده 

از طریق سایت مذکور انجام می گردد.
1- شرح مختصر موضوع مزایده : اجاره یک باب سالن تجاری به مساحت 663,7 متر مربع

2- مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد : حداکثر تا تاریخ 1403/05/30 روز شنبه ساعت 08:00
3- مهلت ارائه پیشنهادات : کلیه اسناد )پاکات الف - ب و ج( باید حداکثر تا تاریخ 1403/06/20 روز سه شنبه ساعت 08:30 در سامانه ستاد بارگذاری 
شده و پاکتهای الف و ج علاوه بر تکمیل و بارگذاری در سامانه ستاد به آدرس )www.setadiran.ir( به صورت لاک و مهرشده با قید قبولی )مهر 
و امضاء متقاضیان( به دبیرخانه اداره کل راه اهن شمالشــرق1 به آدرس شاهرود- انتهای خیابان شــهدا- اداره کل راه آهن شمالشرق 1- ساختمان 

اداری  - اتاق 64 تحویل گردد.
4- زمان تشکیل جلسه مزایده و قرائت پیشنهادها : روز سه شنبه تاریخ 1403/06/20 راس ساعت 09:00

5- میزان سپرده شرکت در مزایده : 60,000,000 ریال 
 8. میزان تضمین حسن انجام تعهد : معادل 10 درصد مبلغ پیشنهادی خواهد بود که برنده مزایده باید مبلغ مذکور را به صورت نقدی یا ضمانتنامه بانکی 

در وجه اداره کل ارائه نماید و عدم واریز این مبلغ موجب کان لم یکن شدن پیشنهاد برنده و ضبط سپرده شرکت در مزایده خواهد شد.
9. کسورات قانوني اعم از بیمه و مالیات و هر گونه عوارض قانونی متعلقه، به عهده برنده مزایده مي باشد.

10. حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنان با ارائه معرفی نامه در جلسه مزایده بلامانع است.
11. به پیشنهادات مبهم ترتیب اثر داده نمي شود.

جهت کسب اطلاعات بیشتر مي توانید به امور قراردادها واقع در اداره کل مراجعه یا با تلفن 32302509-023 تماس حاصل نمائید.
شناسه آگهی 1765709

فرشاد زاد خور
مديركل راه آهن شمالشرق1

نوبت دوم

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه(
شماره 124-1403/5 ت )نوبت دوم(

 شــرکت تهیه و تولید مواد معدنــی ایــران در نظــر دارد»  انجام  20 هــزار متر  عملیــات  حفاری مغــزه گیری  در
محدوده  های اکتشافی استان سیستان و بلوچستان« را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به شماره ثبت 

ستاد 2003001028000067  و با جزئیات مندرج در اسناد مناقصه با تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به مبلغ 41,650,000,000 ریال)چهل 
و یک میلیارد ششصد و پنجاه میلیون ریال( )واریز نقدی یا ضمانت نامه بانکی( برگزار نماید. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ساعت 10 صبح مورخ 
1403/05/20 و مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت تا ساعت 17 مورخ 1403/06/07 و مهلت ارائه پیشنهادات حداکثرتا ساعت 17 روز شنبه 
مورخ 1403/06/17 و جلسه بازگشایی پاکات صبح روز یکشنبه مورخ 1403/06/18 برگزار می گردد. علاقمندان شرکت در مناقصه می بایست جهت 

ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی باشماره1456 تماس حاصل نمایند و یا به آدرس   اینترنتیwww.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
شناسه آگهی 1767686

م الف/ 1790
شركت تهیه و تولید مواد معدنی ايران

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

نامه به سردبير

چگونه بپرسيم»چقدر در می آوريد؟«
واقعیت این است که هر فرد جویای کاری 
بیشــترین چیزی که لازم دارد اطلاعات 
شغلی است. آن ها نیاز دارند بدانند وقتی 
از پیچ و خم و هزارتوی مصاحبه های شغلی 
گذشتند، آخر هر ماه حساب بانکی شان 
چه تغییری می کند. اما میزان درآمد در 
جامعه ای که باید همه چیز را خود تجربه 
کنید از محرمانه ترین اطلاعاتی است که می توانید از یک نفر بپرسید. نکته 
عجیب این است که حتی از کارمندان دولتی هم که تقریبا دایره درآمدی 
مشــخصی را دربرمی گیرند نمی توان گزاره های سرراســتی را در ارتباط 
با میزان حقوق ماهانه آنها شــنید. دلایل بســیاری وجود دارد که باعث 
می شود هیچ کس دوست نداشته باشد کسی از میزان دقیق دارایی هایش 
خبر داشته باشد. تنها محدود به قشر پردرآمد جامعه هم نمی شود؛ اگر به 
دوروبرتان نگاه کنید، حتی آدم های کم درآمد هم به طور دقیق به شــما 
نمی گویند چقدر درآمد دارند!  اما چاره چیست؟ اطلاعات درآمدی دقیق را 
چگونه باید کسب کرد. در میان آمار و اطلاعاتی که پردرآمدترین مشاغل را 
روزانه لیست می کنند به کدام عدد و رقم باید اعتماد کرد؟ اگر یک متقاضی 
سمج شغل باشید باید بدانید که این مرحله و کسب این اطلاعات مهم ترین 

گام در فرآیند کاریابی است. 
بایــد اول از همه در میان خیــل گزارش های متنوعی کــه در روزنامه ها 
و ســایت های مختلف در مــورد درآمدهای مشــاغل مختلف نوشــته 
شــده، مواردی را که بیشــترین اعتماد را می توان به آنهــا کرد انتخاب 
کرده و بــا دقت بخوانید. بهترین راه برای دانســتن درآمدهای مشــاغل 
مختلف همان راه اول و ســخت تر یعنی اطلاعــات گرفتن از صاحبان آن 
کسب وکارهاســت. البته یادتان باشــد که هیچ کس در جواب این سوال 
که »در ماه چقدر در می آوری؟« جواب مشــخصی به شــما نخواهد داد؛ 
تازه اگر ناراحت نشــود! باید با همان ژســت یک جویای کار نیازمند وارد 
 گفت وگو شوید تا بیشترین شانس را برای دانستن مهم ترین آیتم شغلی

 داشته باشید.

توصيه

وكيل گرفتن از خارج كشور
یکی از مشکلاتی که فعالان کسب و کار برای انجام 
امور حقوقی در داخل کشور دارند، مسافرت های 
خارجــی و اقامت های بلندمدت در کشــوری 
خارجی است. همیشــه این نگرانی وجود دارد 
که در صورت عدم بازگشــت بــه موقع، چگونه 
باید اقدامات حقوقی و قضایــی را صورت داد. به 
خصوص مواردی که نیاز به اقدام در کوتاه مدت 
دارد. ازقبیل تجدید نظرخواهی از یک دادنامه یا 
پرداخت قبوض اجاره بها و از این موارد. راه حل این 
مشکل بسیار ساده است. با مراجعه به سفارت یا 
کنسولگری و یا حتی دفتر حفاظت از منافع ایران 
در کشور محل اقامت، به راحتی می توانید به یک 
شخص ساکن ایران وکالت بدهید تا درمواردی از 
قبیل خرید و فروش یا پرداخت اجاره بها از جانب 
شما اقدام کند و در موارد مربوط به محاکم قضایی 
به وکیل دادگستری وکالت دهد. اما برای انجام 
مورد دوم، حتما باید وکالــت در توکیل به غیر 
داشته باشد. در این دسته از وکالت ها حتما عبارت 
»وکالت در توکیل به غیر ولو کرارا «را باید قید کرد 
تا وکیل تان بتواند به یک وکیل دادگســتری از 

طرف شما وکالت دهد .

اعلام فسخ و تعهد در قرارداد
یکی از مشــکلات موجود در اجرای قراردادها، 
موارد اعلام و اطلاع دادن به طرف مقابل است. در 
قراردادها ممکن است شروط فسخ یا درخواست 
از انجام تعهدی خاص و امثال آن به طرف معامله 
اطلاع داده شود.  همیشه این سوال مطرح است 
که این اعلام چگونه باید باشد؟ آیا نامه نگاری ها با 
اخذ رسیدنامه یا نامه های پست شده و یا حتی 
مکالمات تلفنــی و الکترونیکی می تواند معتبر 
باشد؟ در پاسخ باید گفت در مواردی که طرفین 
نوع خاصی از ارتباط را در قرارداد، قبول کرده اند، 
استفاده از همان روش از نظر حقوقی معتبر است. 
اما در فقدان تعیین در قرارداد، استفاده از هریک 
از این روش ها در صورتی که بتوان فرســتنده و 
مخاطب آن را برای دادگاه اثبات کرد، معتبر است. 
اما مطمئن ترین روش، ارسال اظهارنامه و در فرض 
تجارت الکترونیکی استفاده از محیط های امن و 

معتبر با امضای الکترونیکی است.

حقوق کسب و کار مهارت

وقتي تیمي را براي انجام کاري شکل مي دهید، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تیم توجه مي کنید؟ به 
این که آدم هاي مختلف بــراي کارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانین یکسان براي 

همه کار نمي کند؟
 به این فکر کرده اید فردي که در تیم قرار اســت 
حضور داشته باشــد باید بر مبناي توانایي هایش 
کار کند نه نقاط ضعفش؟ بــه این که فداکاري و 
ازخودگذشتگي بیجا ممکن اســت بزرگ ترین 
ضربه را به تیم بزند؟ به این که بعضي  افراد تنها که 
باشند بهتر کار مي کنند تا زماني که در جمع قرار 
مي گیرند؟ به این موضوع فکر کرده اید که برداشت 
افراد از هدفي که قرار است به آن دست پیدا کنید 

ممکن اســت چقدر با هم متفاوت باشد؟ وقتي 
عضو یک تیم هستید چقدر به این فکر مي کنید 
که هدف براي شما چه معنایي  دارد؟ آیا معني و 
دلیلي که شــما در انجام دادن کار پیدا مي کنید 
به اندازه کافــي پررنگ، واضح و همســو با دیگر 

اعضاست؟ آیا به این فکر مي کنید که کاري را انجام 
دهید که در آن عالي هستید؟ چقدر توانایي هاي 
خود را مي شناسید و فعالیت ها در تیم را بر اساس 

آنها انجام مي دهید؟
 آیا به این فکر مي کنید که چالش ها ممکن است 
نتیحه عــدم درک صحیح متقابــل و عدم درک 
درست هدف باشد؟ الگو و ســبک کاري خود را 
مي شناسید و مي توانید به هم تیمي هاي خود این 
سبک و الگو را توضیح دهید تا از سوءتفاهم هاي 
احتمالي جلوگیري شود؟ چه در نقش شکل دهنده 
تیم و چه در نقش عضو آن، آیــا زمان هایي را به 
مرور دستاوردها و نه فقط نقاط منفي اختصاص 

مي دهید؟
این ها سوالات مهمي هستند که در شکل دادن، 
راهبري و فعالیت در تیم یا گروه باید به آنها جواب 

صریح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي فشرده
شماره مناقصه عمومي 20 / م خ /1403

شرکت بهره برداري نفت و گاز مارون در نظر دارد کالاي مشروحه ذیل را از طریق برگزاري مناقصه عمومي دو مرحله اي فشرده تهیه نماید.  لذا با توجه به الزام درج مناقصات در سامانه ستاد ایران، مناقصه 
گران میبایست اسناد مناقصه را در مهلت تعیین شده از سامانه ستادایران )www.setadiran.ir( دریافت نموده و تا قبل از پایان مهلت ارسال پاسخ،اسناد و پاکات خواسته  شده را )اسناد ارزیابي کیفي و پاکات الف،ب و ج( 

طبق مدارک اعلام شده در اسناد مناقصه بارگذاری نمایند.
 ** در راستای حمایت از تولید داخل کالای مورد نظر می بایست از سازندگان داخلی تامین گردد.

** مدارک مورد نیاز جهت ارزیابي کیفي)طبق فرم ارزیابي کیفي اسناد مناقصه(:1- آخرین صورتهاي مالي حسابرسی شده )5 سال آخر(به همراه اظهارنامه وفیش هاي پرداخت مالیات قطعي  2-قرارداد هاي مرتبط با موضوع 
مناقصه به همراه حسن انجام کار3-لیست پرسنل وتصویر مدارک تحصیلي پرسنل کلیدي به همراه لیست بیمه4-مدارک ایزو9001 ،14001 و 18001 معتبر

1- مبلغ برآورد مناقصه:   000ر000ر000ر34  ریال
2- نوع و مبلغ تضمین: ضمانتنامه معتبر  بانکي شرکت در مناقصه ) فرآیند ارجاع کار( به مبلغ000ر000ر700ر1 ریال

3- ارائه ضمانتنامه معتبر بانکی دارای اعتبار شش ماه الزامی است.)سایر ضمانتنامه های دارای اعتبار کمتر از زمان اشاره شده قابل پذیرش نمی باشند.
4- آخرین مهلت تقاضاي شرکت در مناقصه و بارگذاری مدارک ارزیابي کیفی و پاکات فنی، مالی و ضمانت نامه طبق زمان بندی در سامانه ستادایران می باشد.

5- مناقصه گراني که اسناد مناقصه را در مهلت تعیین شده در سامانه ي ستادایران )مهلت دریافت اسناد( دانلود ننمایند، قادر به بارگذاري )اسناد ارزیابي کیفي و پاکات الف،ب و ج(   نخواهند بود.
 آدرس جهت ارسال ضمانتنامه: اهواز- منطقه برومي- کیلومتر 12 جاده اهواز/ سربندر- نرسیده به پلیس راه - شرکت بهره برداري نفت و گاز مارون – ساختمان دو طبقه )ستادي( –طبقه ي همکف-کمیسیون مناقصات -تلفن : 06134188334 

6- بارگذاری پاکات ضمانت نامه)الف(، پاکات فنی)ب( و مالی)ج( همزمان با اسناد ارزیابی کیفی می باشد.  
7-  تاریخ و محل گشایش پاکات مالي: متعاقباً اعلام خواهد شد.
8-  حداکثر زمان تحویل کالا : 90 روز پس ابلاغ سفارش کتبی

9- ارائه ضمانت حسن انجام تعهدات به میزان10درصد مبلغ مورد معامله توسط برنده مناقصه قبل از سررسید ضمانتنامه فرآیند ارجاع کار ضروري مي باشد.
مناقصه گران می توانند در صورت هرگونه ابهام باشماره تلفن 06134188398 تماس حاص فرمایند.

نکته : هزینه درج آگهي و مراتب تجدید در جراید از برنده مناقصه کسر خواهد شد.
قلمشرح کالاواحدتعداد

440NO
پنل خورشیدی 250 وات مونوکریستال  

05طبق اسناد مناقصه
تمامی اطلاعات بعدی و آگاهی سازی مناقصه در سامانه ستاد بارگزاری خواهد شد. 

براي دریافت اطلاعات تکمیلي به سایت هاي ذیل مراجعه شود.
http://setediran.ir : آدرس سایت ستادایران

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز مارون
شناسه آگهی 1765816

http://mogpc.nisoc.ir

نوبت دوم


